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התורה היא חיינו

ושא גיוס בני הישיבות הוא הנושא החשוב ביותר נ
ומפני  החרדי,  הציבור  של  היום  סדר  על  העומד 
שלימוד התורה הקדושה ועולם הישיבות הם סוד 
ויסוד חיינו וקיומנו בעולמנו. הישיבות הקדושות 
ואנו  היראים,  ציבור  של  ונשמתו  ליבו  הם  והטהורות 
יעקב  של  שקולו  זמן  שכל  שלימה  באמונה  מאמינים 
בבתי כנסיות ובבתי מדרשות אין הידיים ידי עשיו, וכל 
ובבתי  כנסיות  בבתי  מצפצף  יעקב  של  קולו  שאין  זמן 
התורה  בזכות  ורק  רח”ל,  עשו,  ידי  הידיים  מדרשות 

ולומדיה יש לעם ישראל קיום בארץ ישראל.

עולם הישיבות הקדושות, מלבד מה שהוא משמש 
כבית היוצר לגדל בו תלמידי חכמים יראי ה’, את שבט 
הלוי אשר נשאו רוחו להבדל ולעמוד לפני ה’ לשרתו, 
וכבית מקדש מעט שממנו תצא תורה וקדושה, הרי הוא 
שהחושך  הירוד  שבדורנו  רוחנית,  נח  כתיבת  משמש 
יכסה ארץ בכפירה וזוהמה רח”ל, והמים הזידונים מי 
המבול פוגעים בכל היקום, הרי בתוך היכלי הישיבות 
מפגעי  הישיבות  בני  את  המצילה  טהורה  אווירה  יש 
בא  עמי  “לך  כ’(  )כ”ו,  ישעיה  הנביא  וכמאמר  הזמן. 
מדרשות”,  ובבתי  כנסיות  “בבתי  וברש”י:  בחדריך”, 
“וסגור דלתיך בעדך, חבי כמעט רגע עד יעבור זעם”. 
הרוחניים  משיח  מחבלי  להינצל  היחידית  הדרך  זוהי 

הדור. ומפגעי 

הישיבות  היכלי  משמר  על  העמידה  כך,  משום 
הקדושות הוא תפקידם העיקרי של שלוחי הציבור, 
והיא דרישתו העיקרית של הציבור החרדי מרשויות 
עומדת  זו  דרישה  במשיחי!”.  תגעו  “אל  המדינה: 
הרבה מעל לכל הדרישות האחרות ובלי שום יחס 
האזרח  ולזכויות  לממון  שנוגע  במה  הן  אליהן, 
התורה  עולם  לתקציבי  שנוגע  במה  והן  החרדי, 
אין  אלו,  של  חשיבותם  כל  שעם  החרדי,  והחינוך 
ישיבה  בן  כל  של  זכותו  מול  ויחס  ערך  שום  להם 
שמי  מ”ט.,  בפסחים  בגמ’  וכמבואר  תורה,  ללמוד 
שאינו לומד תורה משול למאבד עצמו לדעת, שאינו 
חס על חייו )“ללמוד תורה ולחיות” – רש”י(, והלא כל 

נפשו. בעד  יתן  לאיש  אשר 

כעת עומד על הפרק חוק הגיוס החדש, שמטרתו 
לומדי  של  מספרם  את  להמעיט  היא  המוצהרת 
לכך  ולהביא  מבהיל,  באופן  הישיבות  ובני  התורה 
או  לצבא  להתגייס  ילכו  החרדי  הציבור  בני  שרוב 
שנה,  לעשרים  מדורג  במתווה  הלאומי  לשירות 
להביאם לעזוב מקור מים חיים ולילך לחצוב להם 
בארות בארות נשברים, רח”ל. מדובר בסכנה עצומה 

הישיבות. ועולם  החרדי  הציבור  של  לעתידו 

דומה שציבור היראים והחרדים לדבר ה’ אינו מודע 
לכך ש’לב האומה הישראלית’ הוא זה שעומד כעת על 

שולחן הניתוחים. הציבור אינו מכיר את תמונת המצב 
המלאה והמדויקת, אינו יודע את דעתם של גדולי דור 
העבר זיע”א ויבלחט”א אשר התייחסו לשאלה זו, ואינו 
מודע לדבריהם של אנשי הצבא שסבורים שהם יוכלו 
לעמוד ביעדים שהחוק מציב להם, באם הציבור החרדי 

ייתן להם “שקט תעשייתי”.

האדמו"רים  מרנן  כ"ק  העדה  עיני  רבותינו 
התורה  גדולי  מועצת  בישיבת  שהתכנסו  שליט"א 
ביום א' תמוז תשע"ח הכריעו כי יש להתנגד לחוק 
בכל תוקף, ובאם בכל זאת הוא יעבור חלילה, על 

מהממשלה. לפרוש  החרדיים  הנציגים 

מרחשון  בה’  שהתקיימה  האחרונה  בישיבתה 
תשע”ט הבהירה מועצת גדולי התורה, ש”גם במחיר 
של מסירות נפש נעמוד איתנים על כך שיושבי בית 
המדרש יוכלו להגות בתורה כל זמן שנפשם חשקה 

בכך, כפי שהיה עד היום”.

ישורון  עדת  רועי  העדה  עיני  רבותינו  דהיינו, 
שליט"א אינם מוכנים בשום פנים ואופן לקבל את 
פסיקת בג”ץ שדרש מהמדינה להגביל את מספרם 

הישיבות. בני  של 

הדור  וצדיקי  מגדולי  רבים  של  נוספת  בהתכנסות 
בראשות האדמו"רים ושרי התורה והחסידות שליט"א 
תשע”ח,  אלול  בי׳  ברק  בבני  שהתקיימה  שליט”א 

דלהלן: ההכרזה  בתוקף  הוכרזה 

גזירת  תחילת  שהתנוצצה  שבעת  לשנן  “עלינו 
התחיל  והשלטון  עשורים  לשני  קרוב  לפני  הגיוס 
לאיים לגייס את כלל הציבור החרדי אם לא יוותרו על 
החלשים, פסק רבן של ישראל מרן פוסק הדור בעל 
ההלכה  פסק  למסור  ציווה  ואף  זצוק”ל,  הלוי  שבט 
תמוז  כ”ו  ביום  ישראל  אלפי  רבבות  במעמד  בשמו 

לפ”ק. תשס”א 

ותמצית דבריו הק’ היו: שאף שיש האומרים שכל 
כוונתם הוא על אלו שנפלטו מישיבות, עלינו להכריז 
כי טענה טיפשית זו הרי זה מעשה עמלק ממש שלא 
היה בכוחו לשלוט אלא על אלו שהענן פלטם, וע”ז 
ציוותה לנו התורה”ק זכור וכו’ תמחה את זכר עמלק 
מתחת השמים לא תשכח, ועלינו לעמוד על המשמר 

גם על הנחשלים, עכתודה”ק בקצרה.

ועלינו מוטלת החובה שלא לזוז כל שהיא מפסק 
בדור  זצוק”ל  ישראל  של  רבן  ע”י  שנפסק  זה  דין 
מישראל  אחת  נפש  על  אפילו  לוותר  ולא  האחרון, 

אחרים”. רבים  הצלת  עבור 

לפני שנים ספורות התפרסמו דבריו של מרן אדמו”ר 
מויז’ניץ שליט”א שנשא בעת רעוא דרעוין שב”ק ויגש 
תשע”ו, בהם הביע את כאבו הגדול אודות גזירת גיוס 
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בני הישיבות, ואודות האפשרות שיהודים חרדים ישהו 
בצבא. להלן הדברים:

“קשה מאד לדבר, אך כשבוערת אש אין ברירה, 
אי אפשר לחשות!

גיוס  על  הגזירה  כשהייתה  שנה,   60 לפני  כידוע 
בנות, יצאו כל גדולי הדור בחריפות נוראה נגד הגזירה 
שזקה״ק  וכידוע  יעבור,  ואל  ביהרג  שהיא  ופסקו 
לארה״ב  חריף  מכתב  שלח  זצוק״ל,  חיים״  ה״אמרי 
שם,  לביקור  הגיע  הגזירה  מובילי  מאותם  כשאחד 

גדולות. ומחאות  בגינויים  לקדמו 

בזמנו  לחתום  רצה  לא  רב  שהבריסקר  שמעתי 
בנות  גיוס  שרק  ממנו  שמשתמע  משום  הקו״ק  על 
גיוס בנים הוא כך.  והרי גם  יעבור,  ואל  הוא ביהרג 

נכונים. והדברים 

כל ירא וחרד לדבר ה’, בין בחורים ובין אברכים, 
שידע שאסור ללכת לשם, אין מה לחפש שם, מקום 
של פריצות וניוול פה,  אביזרייהו דעריות ממש, יהרג 

ואל יעבור! תסמרנה שערות ראש!”

החסידיות  והקהילות  ישראל  אגודת  נאמני  ציבור 
המונהגות ע”י כ”ק מרנן האדמו”רים שליט”א, בוודאי 
וכמסורת  רבותיו  כהוראת  תוקף,  בכל  לחוק  מתנגד 
אבותיו. הרי מאז ומעולם היו החסידים הראשונים לכל 
ומסרו  יתברך,  קדושת שמו  למען  נפש  עניין מסירות 
ולשונם  בשמם  יו”ד  של  מקוצו  לשנות  שלא  נפשם 
טוב  ממנהג  אפילו  נימה  כמלוא  לזוז  ולא  ומלבושם, 

אבותיהם. שנהגו 

אך יחד עם זאת, למרבה הפליאה בוקעים קולות 
אחרים מחוגים שונים בקרב היהדות הנאמנה, כביכול 
כך  כל  להתנגד  צורך  אין  וכאילו  לדבר”,  מה  על  “יש 
במיעוטו”,  “הרע  הוא  סוף  שסוף  משום  הגיוס  לחוק 

וכואבים. זרים  דיבורים  וכהנה  כהנה  ועוד 

והפלא הוא גדול, שכן גם בקרב החוגים הנ”ל, היו 
הדברים עד לא מכבר מחוורים כשמלה, ודווקא הם אלו 
שהבהירו בכל כלי ההסברה שבידם שחוק כמו הנוכחי 

הוא בגדר “גזירת שמד”, היעלה על הדעת שלפתע הכל 
יתהפך והעבר הקרוב יישכח כלא היה?

הרי החוק הנוכחי הוא בעצם אותו עיקרון בדיוק 
של “חוק לפיד” הידוע לשמצה, ובמובנים רבים אף 
גרוע ממנו בהרבה, וכפי שיוסבר בחוברת זו. לכולם 
החרדית,  היהדות  כל  של  המיליון”  “עצרת  זכורה 
כיצד  חוק.  אותו  כנגד  למחות  בהמוניה  שנזעקה 
יעלה על הדעת שכעת, כחלוף שנים ספורות בלבד, 
את  המכיל  בחוק  פסיבית,  ולו  לתמוך,  ניתן  יהיה 
יותר  עוד  בצורה  אותם  מחיל  ואף  עקרונות  אותם 

מסוכנת?

כעת,  הנשמעים  הזרים  שהקולות  אנו  בטוחים 
אינם משקפים את דעת הציבור, ובוודאי שלא את 
השקפת מרנן ורבנן גדולי ישראל שליט”א, אך היות 
ראשי  הרבנים,  מגדולי  רבים  ובהם  בכללותו,  והציבור 
הישיבות, מנהיגי קהילות ומרביצי תורה, אינם מודעים 
הרוחנית  הסכנה  גודל  בדבר  המציאותיים  לנתונים 

העומדת בפנינו, על כן באו הדברים הבאים.

העיתונות החרדית מדווחת על החלטת מועצגה”ת להתנגד לחוק ולפרוש מהקואליציה אם הוא יעבור

החלטת  על  מדווחת  החרדית  העיתונות 
נפש  מסירות  של  במחיר  שגם  מועצגה”ת 
נעמוד איתנים על כך שיושבי בית המדרש 

בתורה להגות  יוכלו 

בשם ה' נעשה ונצליח!

תמיד תצאו בזול.מובילים במגווןמובילים במחירמובילים בכשרות

שווה לנסוע ל- !
 בני ברק  ירושלים  בית שמש  ביתר עילית  אשדוד  מודיעין עילית  אלעד  רכסים  טבריה  צפת  בארות יצחק
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תזכורת: היום בערב מתחילין לשאול על הגשמים:

1599-599-123לבירור הסניף הקרוב:
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> מעיל חורף עם פרווה > מעיל ניילון עם אטימות כפולה

סוודר חלק > סוודר מדוגם > צעיפים > ועוד
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פרק א׳

פרטי החוק

1 השם המלא והרשמי של הוועדה הוא: “הוועדה המיוחדת להסדרת מעמדם של תלמידי ישיבות ושילובם של בוגרי ישיבות 
בשירות צבאי, בשירות לאומי-אזרחי ובתעסוקה".

החוק המוצע העומד כעת על הפרק, כולל שלשה אלמנטים 
מרכזיים:

1. תנאי נוקשה:    
תעמדו ביעדים - תקבלו דיחויים.  

לא תעמדו ביעדים – כולכם תתגייסו

אם עד עתה יכול היה כל מי שחשקה נפשו בתורה ללמוד 
והופכת  החדשה  החוק  הצעת  באה  והגבלות,  תנאים  כל  ללא 
את הקערה על פיה. מכאן ואילך, אם הציבור החרדי לא יעמוד 
)!!!( שיתגייסו  ביעדי הגיוס ולא יספק מתוכו עשרות אלפים 
לצבא, לא יוכל שר הביטחון לדחות את גיוסם של בני הישיבות, 

וכולם יהיו חייבי גיוס.

החוק קובע מפורשות, כי במקרה שהציבור החרדי לא עמד 
במשך שלוש שנים ברציפות ביעדים )החל משנת 2020(, או אז 
פוקע החוק תוך שנה, וחובת הגיוס הכללית חלה על כל בני 

הישיבות.

וכך נכתב בהצעת החוק )תזכיר חוק שירות ביטחון – תיקון 
23, סעיף ב’(:

לפחות   85% של  בהיקף  גיוס  שיעור  יושג  שלא  "ככל 
מיעדי הגיוס השנתיים במשך שלוש שנים רצופות )להוציא 
השנתיים הראשונות מתחילת התיקון המוצע(, יפקע התיקון 
לחוק לאחר 12 חודשים. פקיעת התיקון לחוק תיקבע בחוק".

היועץ המשפטי לממשלה )במכתבו אל מזכיר הממשלה, י”ח 
תמוז תשע”ח, סעיף 22( מחדד את משמעות הדברים, וכותב 

כדלהלן:

"לאחר תקופת ההסתגלות )עד 2020(, אם במשך שלוש 
שנים רצופות לא יוגשמו 85% מיעדי הגיוס, יפקע ההסדר 
לא  כי  היא  זה  מנגנון  של  משמעותו  נוספת.  שנה  כעבור 
תהיה השלמה עם אי-עמידה ביעדים, ואם אכן לא יתממשו 
– אזי ההסדר כולו יפקע, ויוחל הסדר הגיוס הכללי הקבוע 

ברגיל בחוק שירות ביטחון".

שתי  בין  לבחור  צריך  החרדי  הציבור  פשוטות:  במילים 
כולם  או  מרצון,  מתגייסים  מבניו  אחוזים  עשרות  ברירות: 

בכפיה. מתגייסים 

2. 60% בצבא, 40% בישיבות

החוק מסמן מטרה ברורה שתושג בסופו של תהליך: בעוד 
כעשרים שנה, 60% מכל מחזור חרדי יתגייס לצבא, ו-40% 

הישיבות. בהיכלי  יוותרו  בלבד 

להלן דברי היועהמ”ש לממשלה )במכתבו הנ”ל, סעיף 11(:

"התזכיר מייצר הסדר קבע, בקבעו יעדים ל-20 השנים 
הבאות, שאז אמורים אחוזי הגיוס מבין בני הציבור החרדי 
לעמוד על 60% מכל מחזור... וזה אמור להיות מצב הקבע 

שיישמר בעשורים שאחר כך".

כמובן שמטרה זו לא תושג בפתע פתאום. איש לא משלה את 
עצמו שבשנה אחת יתגייסו 5% ובשנה שלאחריה יזנק המספר 
ל- 60%. המטרה תושג בהדרגתיות, כשבמהלך כל השנים הבאות 
ילך ויעלה אחוז המתגייסים מקרב הציבור החרדי. )למשל, לפי 
החוק המוצע, בעוד כעשור, צפויים להתגייס כ-40% מהמחזור 

לצבא(.

להלן דברים שאמר איתי אופיר, היועהמ”ש למשרד הביטחון, 
ומי שעמד בראש הוועדה שמונתה ע”י שר הביטחון להכין את 
הגיוס”  ב”וועדת  נאמרו  )הדברים  החדשה  הגיוס  חוק  הצעת 
בכנסת1 שבראשות דודי אמסלם, כ’ תמוז תשע”ח, ומופיעים 

בפרוטוקול בעמ’ 4-5(:

יש  כלומר  זמן.  צריך  חרדים(  גיוס  )של  הזה  "התהליך 
תהליכים  החרדית,  בחברה  היום  כבר  שקורים  תהליכים 
תרבותיים, תהליכים כלכליים, ויש גם פעילות טובה מאוד 
את  שנים  עשר  בתוך  עשרה  פי  שהכפיל  הצבא,  שעושה 
כ-300  התגייסו  עשור  לפני  שמתגייסים.  החרדים  כמות 
חרדים והשנה אנחנו מדברים בשנת הגיוס 2017 על 3,011 

האחרונה. בספירה 

לייצר  הייתה  הצענו  שאנחנו  המתווה  של  המטרה  ואכן 
הדרגתי  באופן  מצמצמים  אנחנו  הזה  הזמן  שבתוך  זמן, 
ועקבי את אי השוויון ומאפשרים לחרדים לשרת בצבא או 

האזרחי... הלאומי  בשירות 

כמות החרדים עולה כל הזמן, וכשאנחנו מייצרים איזה 
שהוא שקט תעשייתי בהיבט הזה.

הולכים  שלנו  והיעדים  יעדים  קבענו  כל  קודם  אנחנו 
הדרגתית". בעלייה  שנה,   20 קדימה 

בהמשך הדברים הבהיר אופיר, כי ההערכה המקצועית של 
גם  יעמוד  החרדי  שהציבור  היא  העבר,  ניסיון  לאור  הצבא, 

:)6 )עמ’  דבריו  להלן  בעתיד ביעדים שהוצבו לפניו, 

"יחד איתנו בוועדה ישבו אנשי צבא, לובשי מדים, שבין 
היתר אמונים גם על נושא גיוס החרדים. הם יודעים, הם 
מתמודדים כבר עשר שנים עם יעדים שמציבים להם והם 
יודעים מה היעד שמבחינתם הוא יעד שהוא בר עמידה ויעד 

שהוא קשה יותר לעמוד בו.

הרי אני לא נותן פה הנחות לאף אחד, הכי קל היה לנו 
להציב יעדים שהיו מקבלים מחיאות כפיים, ויועץ משפטי 
אחר, רח"ט תומכ"א אחר, ופצ"ר אחר היו מתמודדים עם אי 
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העמידה בהם.

אנחנו הסתכלנו על העובדות, הסתכלנו על שיעורי הגידול 
בשנים האחרונות, שלחנו את אכ"א לעשות עבודה רצינית 
והגענו  זה עוד קצת למעלה  של שיעורי בית, מתחנו את 
מבחינת  בהם  לעמוד  יכול  שהוא  מאמין  שהצבא  ליעדים 
שיעורי הגיוס. אני לא מדבר עכשיו על צרכים, אני מדבר על 
שיעורי גיוס חרדים שהצבא מאמין שאפשר לעמוד בהם".

3. הישיבות אחראיות “לספק את 
הסחורה”

בחוק נאמר ברורות, כי במידה והיעד השנתי לא הושג )ליתר 
הישיבות.  תקציב  יופחת  ממנו(,  מ-95%  פחות  הושג  דיוק: 
)למשל:  הושגו  שלא  האחוזים  כפי  התקציב  יופחת  ]בתחילה, 
אם התגייסו “רק” 85% מהיעד השנתי, יופחת תקציב הישיבות 
ב-15%(. בהמשך, יוכפל הפיחות כפול מקדם מסוים, עד 50% 

הישיבות[. בתקציב  הפחתה 

וכאן הבן שואל: מה הקשר בין אי עמידה ביעדים לבין הפחתה 
בתקציב הישיבות? וכי ראשי הישיבות הם האשמים באי העמידה 

ביעדים? וכי הם אלו שאמורים “לשלוח” לצבא את המתגייסים?

התשובה בקצרה היא: מבחינת השלטונות, כן! הישיבות הן 

אלו שצריכות ליטול אחריות על העמידה ביעדים, ומשכך, הן 
אלו שצריכות לשאת בתוצאות אי העמידה בהם.

החוק  לבין  הקודם  החוק  בין  הבולטים  ההבדלים  אחד  זהו 
שמוצע כעת. הנחת היסוד שעמדה בבסיס החוק הקודם היתה כי 
כל מי שיושב ולומד בפועל, יקבל דיחוי. החוק לא כלל סנקציות 
מוסדיות על הישיבות בגין אי עמידה ביעדי הגיוס, שכן ההנחה 
אלא  הישיבה,  אשמת  איננה  הגיוס  ביעדי  עמידה  שאי  היתה 
יושבים  פשוט  הישיבה  שבחורי  העובדה  של  טבעית  תוצאה 

ולומדים ועל כן זכאים לדיחוי.

הנחת  כה  עד  אם  השתנתה!  הזו  היסוד  הנחת  כעת,  אולם 
הרי  לדיחוי,  זכאי  בפועל  ולומד  שיושב  שמי  היתה  היסוד 
יעודד  כקולקטיב,  החרדי,  שהציבור  צפייה  ישנה  שמעתה 
את בניו להתגייס לשירות צבאי. אם לא יעשה כן, הוא יידרש 
לשלם מחיר קולקטיבי בדמות סנקציות כלכליות שיוטלו על 
הכולל. הישיבות  באופן של הפחתה בתקציב  הישיבות  כלל 

כביכול, ראשי הישיבות הם אלו שאמורים להחליט שבחור 
“שלומד קצת פחות”, עליו להתגייס לצבא בכדי להציל את 
החברותא שלו, המתמיד יותר ממנו, ולכן, אם לא יעשו זאת, 

יש “להעניש” אותם בהפחתה בתקציב.
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פרק ב׳

החוק החדש בא כמענה 
לפסיקת בג”ץ שביטלה 
את החוק הקודם

1  למען האמת, המדינה טענה בפני בג”ץ כי גם החוק הקודם כלל כפיה על עמידה ביעדי הגיוס )החל משנת 2020(, אולם בג”ץ הביע הסתייגות 
מסוימת מפרשנות זו. דהיינו, למרות שבג”ץ הבהיר שאכן סמכותו של שר הביטחון צומצמה בחוק הנ”ל, והוא לא יוכל לדחות ללא הגבלה את גיוסם 
של בני הישיבות, אך בכל זאת קבע שיש לפסול את החוק, בין היתר, משום שסמכותו המדויקת של שר הביטחון עדיין נשארה מעורפלת, וראה על 

כך בתרשימים שלהלן )פרק ג’(.

2  כמובן שמגוחך לטעון שמספר המתגייסים החרדיים עלה בשנים האחרונות ללא קשר לפעילות הצבא, אלא רק “במקרה” גדל מספר הנושרים בציבור 
החרדי. כיצד ניתן להסביר את העובדה שתמיד מספר הנושרים גדל בחפיפה למספר היעדים שקובעת ממשלת ישראל?

לשם מה, בעצם, נועד החוק החדש? מה לא היה טוב בקודם?

בג”ץ שמצא  ע”י  נפסל  הקודם  החוק  לכל.  ידועה  התשובה 
המוצע  שהחוק  אפוא,  מובן  )כדלהלן(.  חוקתיים’  ‘ליקויים  בו 
כעת, בא במטרה לפתור את אותם ‘ליקויים’. כשנדע מה הם 
ה’ליקויים’ שבג”ץ מצא בחוק הקודם, נוכל להיות בטוחים שהם 
לא יהיו קיימים בחוק החדש )עכ”פ לדעת המחוקקים ויועציהם 

המשפטיים(, שאם לא כן, מה הועילו חכמים בתקנתם?

מה הם ה”ליקויים החוקתיים”?

בקצרה ניתן לתמצת זאת לשתי משפטים קצרים:

1. היעדים שהיו בחוק הקודם - לא מחייבים. לא ניתן 
לכפות אותם על הציבור החרדי.

הרי לדידו של בג”ץ נדרש “שוויון בנטל” )כלומר, צריך שכל 
האוכלוסיות במדינה יהיו "שוות זכויות" ו"יישאו בנטל" באופן 
שווה, וכיון שעל הציבור הכללי חלה חובת גיוס, ממילא צריכים 
גם בני הישיבות להתגייס, שאם לא כן, אין כאן "שוויון"(. זו הרי 
הסיבה שהושתו “יעדי גיוס” על הציבור החרדי. אך אם אותם 
יעדים הם ללא ‘שיניים’ ולא ניתן לכפותם, הרי הם כמי שאינם, 
ושוב אין כאן “שוויון בנטל”. בג”ץ מביע חשש שהחוק הקודם 

אין בו בכדי לכפות את היעדים על הציבור החרדי1.

2. לא מוגדרת מהי מטרתו הסופית של החוק, וכיצד 
ב”הסדר   – תהליך  של  בסיומו  החרדית  היהדות  תראה 

הקבע”.

לדידו של בג”ץ, צריך שהחוק יביע בצורה ברורה את העובדה 
החרדי  הציבור  אף  בו  קבוע  למצב  נגיע  שבסופו של תהליך, 
זאת,  לצבא.  מתגייסים  מבניו  אחוזים  ועשרות  בנטל”  “נושא 
)עד  הקרובות  השנים  על  רק  שדיבר  הקודם  לחוק  בניגוד 
2023(, והותיר תמונה מעורפלת ביחס לעתיד. וגם ביחס לשנים 
הקרובות, החוק הקודם לא קבע יעדים מספריים ברורים, אלא 
)ראה על כך  בידי החלטת הממשלה.  היעד  הותיר את מספר 

במכתבו הנ”ל של היועהמ”ש לממשלה, סעיף 12(.

החוק החדש, כמובן מאליו, בא לפתור את אותם שתי ליקויים 

שבג”ץ הצביע עליהם, ואלו הם התיקונים:

א. יש אכיפה על היעדים.

במידה ולא יעמדו ביעדים במשך שלוש שנים )החל מ-2020(, 
יפקע החוק וכל בני הישיבות יהיו חייבים בגיוס. החוק בעצם 
מכם  אחוזים  שעשרות  או  בתכלית:  פשוטה  אמירה  אומר 

בכפיה. או שכולכם תתגייסו  בהסכמה,  יתגייסו 

עמידה  ללא  שנים  שלוש  שיחלפו  לפני  שגם  נשכח  )ובל 
ביעדים, החוק כופה את עצמו על הישיבות באמצעות קיצוץ 
אכזרי בתקציב, וכדלעיל, אולם עיקר הכוח הכופה הוא פקיעת 

החוק במקרה של אי עמידה ביעדים(.

יש להוסיף, כי מנגנון פקיעת החוק לא משמש רק כשוט על 
ראשו של הציבור החרדי, אלא מהווה אף תמריץ גדול לרשויות 
לעמוד  בכדי  שביכולתם  ככל  לעשות  אותם  ומדרבן  הצבא 
ביעדים, שכן הם יודעים שאילו הם לא יעמדו ביעדים, הם יאלצו 
להתמודד עם משימה הרבה יותר מורכבת וקשה: גיוס בכפייה 
של המוני חרדים. בכדי לא להיתקל בכזאת סיטואציה מביכה, 

אין ספק שהצבא יעשה הכל בכדי לעמוד ביעדים.

ואין לזלזל כלל וכלל ביכולות הצבא, שכבר הוכיח שביכולתו 
במשך שנים ספורות להכפיל פי עשרה)!( את מספר המתגייסים 
למשרד  היועהמ”ש  של  דבריו  לעיל  שהובאו  וכפי  החרדיים, 
הביטחון, מר איתי אופיר, שגם עמד בראשות הוועדה שהכינה 

את תזכיר החוק המוצע, ואלו דבריו:

“יש גם פעילות טובה מאוד שעושה הצבא, שהכפיל פי עשרה 
בתוך עשר שנים את כמות החרדים שמתגייסים. לפני עשור 
התגייסו כ-300 חרדים והשנה אנחנו מדברים בשנת הגיוס 2017 

על 3,011 בספירה האחרונה”2.

לסיכום: פקיעת החוק בתום שלוש שנות אי עמידה ביעדים, 
משמשת לשתי מטרות: א. יצירת לחץ על הציבור החרדי לעמוד 
ביעדים שהושתו עליו. ב. יצירת לחץ על רשויות הצבא להתאמץ 

בגיוס כמה שיותר חרדים.

ב. ישנו יעד סופי ברור ומוגדר.
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במספרים  וידוע,  ברור  יעדים  גרף  קובע  המוצע  החוק 
עשרים  בעוד  המוצע,  היעדים  גרף  לפי  החוק.  בגוף  הקיימים 
שנה ניכנס ל”מצב קבע”, בו 60% מהציבור החרדי מתגייסים, 

רח”ל. הסופי,  היעד  זהו  הישיבות.  בהיכלי  נותרים  ו-40% 

אין ספק שמשמעות הדבר הוא שינוי כל דמותו מהותו ורוחו 
של הציבור החרדי, והעמדת אלפים ורבבות מבני הציבור החרדי 
בסכנת נפשות רוחנית. ב”ה המצב כיום הוא שרובו של הציבור 
הקדושות  הישיבות  בהיכלי  בתורה  עוסק  הגיוס  בגיל  החרדי 

תרבות  בעל  החילוני,  העולם  ומושגי  מחיי  ורחוק  והכוללים, 
אנשים חטאים של פורקי עול תורה ומצוות, אך בעקבות החוק 
יהפכו  מהמתגייסים  שרבים  סכנה  שקיימת  מה  מלבד  החדש, 
גם הנותרים  ומחללי שבתות רח”ל, הרי  בעצמם לפורקי עול 
מאוד  הקרובים  החדשים  להיות מהחרדים  עצומה  בסכנה  הם 
לחיי ומושגי העולם החילוני, ורחוקים מאוד מהשקפת העולם 
מצוותיו  ואת  ירא  ה’  את  נשמע  הכל  דבר  “סוף  החרדית של 

שמור כי זה כל האדם”.

 בס"ד

 הסבר:נתונים ו
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מכמות  15%מתוך ששת השנתונים, יחושבן שצריך מתוכו להעמיד  15%חורים בו הוא היעדים. לדוגמה: שנתון שסך הב
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במידה ובשנה אחת שנתון מסוים יעמיד פחות מהממוצע יצטרך  .זה בממוצע -נתון היעדים שכל שנתון מעמיד בכל שנה 
החסר בשביל העמידה הכללית ביעדים של אותה  ההפרשאת שנתון אחר להעמיד באותה שנה יותר מהממוצע, כדי להשלים 

  שנה.
מחזורים בלבד )משנתון  בעהבטבלה זו מובאים היעדים שצריך כל שנתון להביא במשך שש שנים, אולם התייחסנו רק לש .8

למשל הפרש היעדים יתמלאו משנתונים קודמים שאותם לא הבאנו בטבלה  2018(, מובן מאליו שבשנת 2023עד שנתון  2017
 זו.

 .)ביטול החוק והחלת חוק גיוס חובה( מהיעדים 85%הנתונים הבאים הינם לעמידה של  .9

 
שנתון גיוס 

2017 
10,242 

שנתון גיוס 
2018 

10,652 

שנתון גיוס 
2019 

11,078 

שנתון גיוס 
2020 

11,521 

שנתון גיוס 
2021 

11,982 

שנתון גיוס 
2022 

12,462 

שנתון גיוס 
2023 

12,960 
בשנת  התגייסו

2017 
3,530 

 סויהתגי 647
18.34% 

 מהמגויסים
      

יעדים לשנת 
2018 
3,396 

599 
17.63% 
 מהיעדים

623 
18.34% 
 מהיעדים

     

יעדים לשנת 
2019 
3,669 

622 
16.95% 
 מהיעדים

649 
17.63% 
 מהיעדים

673 
18.34% 
 מהיעדים

    

יעדים לשנת 
2020 
3,963 

646 
16.3% 

 מהיעדים

671 
16.95% 
 מהיעדים

699 
17.63% 
 מהיעדים

727 
18.34% 
 מהיעדים

   

יעדים לשנת 
2021 
4,221 

661 
15.67% 
 מהיעדים

688 
16.3% 

 מהיעדים

715 
16.95% 
 מהיעדים

744 
17.63% 
 מהיעדים

774 
18.34% 
 מהיעדים

  

יעדים לשנת 
2022 
4,497 

675 
15%  

 מהיעדים

705 
15.67% 
 מהיעדים

733 
16.3% 

 מהיעדים

762 
16.95% 
 מהיעדים

793 
17.63% 
 מהיעדים

825 
18.34% 
 מהיעדים

 

יעדים לשנת 
2023 
4,790 

 719 
15% 

 מהיעדים

750 
15.67% 
 מהיעדים

780 
16.3% 

 מהיעדים

812 
16.95% 
 מהיעדים

845 
17.63% 
 מהיעדים

878 
18.34% 
 מהיעדים

יעדים לשנת 
2024 
5,025 

 
 

754 
15% 

 מהיעדים

787 
15.67% 
 מהיעדים

819 
16.3% 

 מהיעדים

852 
16.95% 
 מהיעדים

886 
17.63% 
 מהיעדים

יעדים לשנת 
2025 
5,276 

 
  

791 
15% 

 מהיעדים

827 
15.67% 
 מהיעדים

860 
16.3% 

 מהיעדים

894 
16.95% 
 מהיעדים

יעדים לשנת 
2026 
5,540 

 
   

831 
15% 

 מהיעדים

868 
15.67% 
 מהיעדים

903 
16.3% 

 מהיעדים
יעדים לשנת 

2027 
5,817 

 
    

872 
15% 

 מהיעדים

912 
15.67% 
 מהיעדים

לשנת יעדים 
2028 
6,108 

 
     

916 
15% 

 מהיעדים

 ס"ה
3850 
37.6% 

 מהמחזור
4055 
38% 

 מהמחזור

4324 
39% 

 מהמחזור

4591 
40% 

 מהמחזור

4856 
40.5% 

 מהמחזור

5122 
41% 

 מהמחזור

5389 
41.6% 

 מהמחזור

טבלה זו משקפת את "תוכנית העבודה" המדוקדקת )עליה מדווח היועהמ"ש לממשלה(, 
שתביא עד  לשנת תשצ"ז )2027( לתוצאה הסופית של התהליך ההדרגתי:

60% מכל 'שנתון גיוס חרדי' יגוייסו, 
במהלך שש שנים, בין הגילאים 18-23

________________________________________________________________
________________________________________________________________הטבלה מבוססת על יעדי הגיוס השנתיים הקבועים בחוק המוצע )לפי תחשיב של 85%(
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פרק ג׳

עמדת היהדות החרדית 
כפי שהייתה מאז ומעולם

האם היהדות החרדית יכולה להסכים עם המתווה האמור?

בספרי  להתעמק  צורך  אין  זו,  שאלה  על  לענות  בכדי 
השקפה עמוקים או לנבור בהיסטוריה הרחוקה. די אם נזכיר 
שרבותינו כ"ק מרנן האדמו"רים שליט"א קבעו נחרצות בישיבת 
נעמוד  נפש  מסירות  של  במחיר  שגם  האחרונה,  מועצגה"ת 
בתורה  להגות  יוכלו  המדרש  בית  יושבי  כך שכל  על  איתנים 
כל זמן שנפשם חשקה בכך )הדברים פורסמו בהמודיע והובאו 
בתחילת החוברת(. ברור, אפוא, שלא ניתן בשום פנים ואופן 
להסכים עם מתווה הכופה על הציבור החרדי לצמצם דרסטית 

יושבי בית המדרש. את מספרם של 

כמובן שלא מדובר בעמדה חדשה, אלא זו הייתה מאז ומעולם 
עמדת היהדות החרדית כולה, וכפי שהוכרזה בשנים האחרונות 
מעל כל במה. להלן ננסה על קצה המזלג לרענן את הזיכרון 

הציבורי.

“עצרת המיליון” כנגד חוק לפיד – 
שבהרבה בחינות קל מהחוק הנוכחי 

כל  יצאה  תשע”ד,  באדר  שנים,  מספר  לפני  לכל,  כזכור 
הדור  וצדיקי  גדולי  קריאת  לקול  בהמוניה  החרדית  היהדות 
שליט״א, למפגן מחאה אדיר שלא זכור כמותו, שאף זכה לכינוי 
“עצרת המיליון”, כנגד “חוק לפיד”. גם הח”כים החרדיים נקטו 
בפעולות דרמטיות במליאת הכנסת כנגד העברת החוק המדובר. 
לכל זכור את “מעמד הקריעה” אותו ערכו הח”כים נוכח הליכי 
החקיקה, ואת התמונות של הרב מאיר פרוש האזוק באזיקים 
אל המיקרופון, כביטוי הזדהות סמלי עם בני הישיבות שנידונו 

לשבת בכלא במקרה שלא יתגייסו.

כה  רוחות  סערת  עורר  הוא  ומדוע  לפיד”?  “חוק  היה  מה 
גדולה?

אין כאן המקום להאריך בכל הפרטים, אולם בקצרה, חוק 
לפיד שווה לחוק המוצע כעת )חוק ליברמן(, וברוב המובנים 

חוק לפיד קל ממנו בהרבה, כפי שיוסבר בדברים הבאים.

1. בחוק המוצע - מספר היעדים קבוע בחוק ולא נתון 
להחלטת ממשלה

בחוק לפיד )הנקרא “תיקון 19 לחוק שירות ביטחון”(, נקבע 
שנה  מידי  שיגדלו  גיוס  ביעדי  לעמוד  צריך  החרדי  שהציבור 
)כלומר, שמספר המתגייסים של שנה פלונית, חייב להיות גבוה 
יותר ממספר המתגייסים של השנה שקדמה לה(. יחד עם זאת, 
החוק לא קבע בכמה היעדים יגדלו, אלא קבע שמספרם יקבע 

מידי שנה על ידי הממשלה.

לחוק   23 “תיקון  )הנקרא  כעת  המוצע  בחוק  זאת,  לעומת 
שירות ביטחון”(, התווספה חומרה מיוחדת: מספר היעדים לא 

יקבע על ידי הממשלה, אלא הוא נקבע מראש בגוף החוק.

וההבדל הוא עצום!

לקוות  אולי  ניתן  הממשלה,  בידי  נתונים  כשהמספרים 
לפעול  ניתן  בה  החרדי,  לציבור  שנוחה  פוליטית  לסיטואציה 
שהממשלה תעלה את היעד השנתי ‘רק’ במספר מזערי וחסר 
משמעות )למרות שמדובר כמובן בהקלה קלושה מאוד, שכן גם 
כך מדובר בעוד אלפים נוספים שיצטרכו להתגייס ולהצטרף אל 

האלפים שגויסו שנה קודם לכן(.

אולם כעת, כשהמספרים נקבעו בחוק, אין בכוח הממשלה 
שנה  מידי  עולים  בחוק,  שנקבעו  הללו  והמספרים  לשנותם. 

מאוד. משמעותית  בעליה 

9

עצרת המיליון ב׳שערי העיר' ירושלים, אדר תשע״ד - נגד ״חוק לפיד״
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טבלה זו ממחישה את המשוואה ואת ההבדלים
בין ״חוק לפיד״ לבין החוק המוצע כעת, ״חוק ליברמן״

)כמו כן ממחישה את נתוני החוק שחוקק בתמיכת יהדות התורה 
הנקרא “תיקון 21”, ופקע כעת בפסיקת בג”ץ(

10

חוק לפיד 
)תיקון 19( 

חוק יהדות התורה
תיקון 21( 

חוק ליברמן
)תיקון 23( 

תקופת הסתגלות:
)ללא השלכות בפועל באי עמידה 

ביעדים(
3 שנים - עד 30.6.2017

3 שנים נוספות עד 30.6.2020

)תקופת הסתגלות ראשונה(

שנתיים )מתחולת החוק(

הסדר קבע
ישאיןיש)בתום תקופת ההסתגלות(

קבוע מראש בחוק ע”י המחוקק הממשלה )קרי:  ניתן לריכוך ושינוי(מי קובע את יעדי הגיוס?
)קרי: לא נתון לשינוי(

כמות המתגייסים הנצרכת - 
בכדי לעמוד ביעדים:

בשנת 2013 יגויסו 3,000 מקרב תלמידי הישיבות, ולאחר מכן 
המספר יגדל וילך מדי שנה, אך לא נקבע מראש שיעור הגידול.

60% מבני כל שנתון יגויסו 
)בתהליך הדרגתי(, וכבר 

מעתה יגויסו כ-35% מהשנתון, 
כשהאחוזים הולכים וגדלים מדי 

שנה.
אחוזים אלו יגויסו )מכל 

שנתון( בפריסה של 6 
שנים, בגילאי 18-24.                              

)ראה פירוט בטבלה שבעמוד 8(

הוראת החוק לגבי מתן דיחויים 
- במצב של אי עמידה ביעדים:

עד לגיל 21 יוכל שר הביטחון 
לדחות את שירותם של בני 

הישיבות ללא כל הגבלה.

לאחר גיל זה – סמכותו של שר 
הביטחון מוגבלת, לדחות את 

שירותם של 1,800 "מתמידים" 
בלבד לכל שנתון. כל השאר 

יחויבו בגיוס

עד לגיל 21 יוכל שר הביטחון 
לדחות את שירותם של בני 

הישיבות ללא כל הגבלה.

לאחר גיל זה יקבע שר הביטחון 
את מספר התלמידים שיינתן 
להם דחיית גיוס - "בשים לב 

ליעדי הגיוס".... )סעיף 26כב)ד( 
לחוק(*

החוק מתבטל.
)כל בני הישיבות יגויסו בגיל 

)18

סנקציות כלכליות על הישיבות 
יש. במידה ואין עמידה ב95%- אין– באי עמידה  ביעדים:

מיעדי הגיוס

ממתי חלה הגבלת סמכות 
שר הביטחון - להעניק דיחויים 

לכולם?

)באי עמידה ביעדים(

מו' תמוז תשע"ז )30.6.17(
)כעבור תקופת הסתגלות של 

3 שנים(

מט' תמוז תש"פ )1.7.2020( . 1
)תחילת תקופת ההסתגלות 

השנייה(

מי"א תמוז תשפ"ג )30.6.23( . 2
)הסתיימות החוק(

בשנת תשפ"ד )2024(
)באי עמידה ב-85% מיעדי הגיוס 3 

שנים ברצף(

האם החוק מבטל לחלוטין את 
סמכות שר הביטחון להנפיק 

דיחוים – באי עמידה ביעדים?
לא

כן
)באי עמידה ב-85% מיעדי הגיוס 3 

שנים ברצף(

‘ארגז הכלים’ של צה”ל 
לעמידה ביעדי הגיוס:

דקדקנית ללא רחם על עמידה בכל תנאי  הקפדה  בפועל של סעיפי חוק וסעיפי תקנות שונים;  יישום 
החוק במלואם; הפעלת 'פרק הפיקוח' המעוגן בחוק; יישום המלצות הצוות הבין-משרדי המעוגן בתיקון 
21 ובכלל זה הצלבת מידע; מבצע הורדות מעמד בן ישיבה מאסיביות; פרסום בתקשורת וברשת; הקמת 

ישיבות כלאיים מעודדי גיוס; מערך שכנוע ופיתוי להתגייסות לצה"ל ועוד.

הנפרס על פני מספר שנים, והמבוסס על השקט התעשייתי  כל הנ"ל מיושם בתהליך הדרגתי ומדוד 
הקיים בתקופות ההסתגלות ובשנים שלפני פקיעת החוק, וכן על השקט התעשייתי הנובע מחקיקת חוק 

חדש.

קצב ההליך וקשיחות ההתנהלות בכל שלב – נקבעים על ידי צוותות מיוחדים העורכים מעקב סדיר אחר 
גידול שיעור המתגייסים. האסטרטגיה נקבעת בהתאם להתקדמות.

* סעיף זה כידוע נוסח בעמימות; לפי פרשנות הבג"ץ ]שהיא הקובעת, משפטית[ סמכות שר הביטחון מוגבלת, ואינו מוסמך להעניק דחיית 
שירות לכולם לאחר גיל 21, אך מכל מקום לא נקבע בחוק מהי כמות הדחיות שהוא כן מוסמך להנפיק.

כידוע, הסכמת מועצות גדולי התורה לחוק זה בזמנו, ניתנה על סמך חוו"ד עו"ד יצחק מירון, לפיה עפ"י סעיף זה יוכל שר הביטחון להעניק דחיות 
לכולם. אולם, בדיעבד, פרשנות זו התבררה ע"י בג"ץ כבלתי נכונה ]ראה פירוט בתרשים 3 בעמ' 22[

תרשים 1
תרשים 2
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2. בחוק המוצע - בהעדר עמידה ביעדים, כולם חייבים 
בגיוס החל מגיל 18, וללא החרגת 1,800 ‘עילויים’

בחוק לפיד נקבע כי במידה ולא תהיה עמידה ביעדים, תהיה 
כפיית גיוס, אולם גם אז, החוק העניק שתי הקלות:

כפיית הגיוס תהיה רק על אלו שעברו את גיל 21, 	 
לקבל  ימשיכו   ,18-21 שבין  הצעירים  לעומתם, 

ביעדים. העמידה  אי  למרות  שירות  דחיית 

האפשרות 	  תינתן   ,21 גיל  את  שעברו  מאלו  גם 
‘עילויים’. ל-1,800  דיחוי  להעניק 

הנוכחי לא קיימות שני ההקלות הללו.  זאת, בחוק  לעומת 
שנים  שלוש  )במשך  ביעדים  עמידה  תהיה  שלא  במקרה 
רצופות(, כולם יהיו חייבי גיוס, החל מגיל 18, וללא החרגה של 

עילויים.  1,800

3. נקבעו סנקציות כלכליות

בחוק לפיד לא נקבעה שום סנקציה כלכלית כנגד הישיבות 
במקרה של אי עמידה ביעדים.

יקוצץ   2020 משנת  החל  כעת,  המוצע  בחוק  זאת,  לעומת 
תקציב הישיבות באופן אכזרי במקרה של אי עמידה ביעדים.

ויודגש: גם בחוק לפיד ניתנה “תקופת הסתגלות” בת שלוש 
שנים, בה חיוב העמידה ביעדים יהיה חסר משמעות מעשית. 
בעצם, גם לפיד “דחה את הגזירה” של בג”ץ, שביטל את חוקיות 

הדיחויים של בני הישיבות מכל וכל.

הטבלאות המוצגות כאן )תרשים 1 בעמוד הקודם ותרשים 
2 בעמוד זה( ממחישות את המשוואה ואת ההבדלים בין חוק 
לפיד לבין החוק המוצע כעת )תרשים 1 ממחיש גם את נתוני 
 ,)”21 “תיקון  )הנקרא  התורה  יהדות  בתמיכת  שחוקק  החוק 

ופקע כעת בפסיקת בג”ץ(:

העמדה החרדית כפי שהוצגה בעבר: 
הדיחויים לא יהיו תלויים במספר 

המתגייסים

להלן דברים שמסר הגר”ב ויסבקר שליט”א בכנסת בחירות 
בשם הגראי”ל שטיינמן זצ”ל. הדברים התפרסמו ב”יתד נאמן” 

– ד’ שבט תשע”ג:

“בדבר עמדתנו מול השלטונות: בהסדר יקבע שכל מי 
להתגייס  חיוב  עליו  יחול  לא  בכולל  או  בישיבה  שלומד 
לא  דבר,  בשום  מותנה  לא  לומד  כל  של  הפטור  לצבא. 
במספר מתגייסים ולא במספר השנים שהוא לומד, ולא בכל 

או בכולל”. לימודו הסדיר בישיבה  דבר שהוא מלבד 

במילים פשוטות: גם  "הפטור לא מותנה במספר מתגייסים". 
אם לא יתגייס אפילו בן ישיבה אחד, הפטור ימשיך להינתן. 
זוהי “עמדתנו מול השלטונות” לדעת הגראי”ל שטיינמן זצ”ל.

לאור הדברים הברורים הנ״ל, ברור שלא ניתן לקבל את החוק 
המוצע, המתנה את דיחויי בני הישיבות ב”מספר מתגייסים” כה 

גבוה.

טבלה זו ממחישה בצורה פשוטה יותר כיצד החוק
המוצע כעת, “חוק ליברמן”, גרוע יותר מ״חוק לפיד״

הדרישה החרדית מהשלטונות 
כפי שהובעה בעבר ב״יתד נאמן״

חוק ליברמןחוק לפיד

הממשלהקביעת יעדי הגיוס:
)גמישים וניתנים לשינוי(

קבוע בחוק
)לא ניתנים לשינוי(

בתקופת הקבע –  במצב של אי עמידה ביעדי הגיוס

סמכות שר הביטחון להנפקת דיחויים:
חלה חובת גיוס על כולם ללא יוצא מן עד גיל 21 - לכולם

הכלל מעל גיל 21 – ל-1800 “מתמידים”

סנקציות כלכליות על הישיבות:
)כדי לעודד שהישיבות לא יפריעו ל’עמידה 

ביעדי הגיוס’(
ישאין

תרשים 2
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העמדה הברורה של היהדות החרדית: 
יש להוקיע את מובילי הפשרות של 
“יעדים”, באשר זו היא “גזירת שמד”

ובכלל, כיצד יש להתייחס לעצם המושג “יעדים”? הנה העמדה 
החרדית הברורה כפי שהשתקפה לפני שנים ספורות מעל גבי 

יתד נאמן:

“עולם התורה וציבור היראים ימשיך לעמוד על המשמר 
בכל תוקף, כפי שהורונו מרנן גדולי ישראל שליט”א ובראשם 
מרן ראש הישיבה הגראי”ל שטינמן שליט”א, שלא לשנות 
דבר מכפי הנהוג ולא להתפשר כקוצו של יו”ד, ולו גם על 
תלמיד אחד, ויש להוקיע את כל מובילי הפשרות למיניהם 
כי  ו’מכסות’,  ‘יעדים’  ‘מתווים’,  של  המסוכנות  והמגמות 
בנפשנו הדבר באשר זו היא גזירת שמד, רח”ל” )יתד נאמן, 

ב’ אייר תשע”ג(.

“יודגש, כי על פי הוראת מרנן ורבנן גדולי ישראל שליט”א 
שליט”א,  שטיינמן  הגראי”ל  הישיבה  ראש  מרן  ובראשם 
היהדות הנאמנה בארץ ובעולם מתייצבת ומתלכדת בעוז נגד 
יוזמות מסוכנות אלו בגיבוש חוק הגיוס... היהדות החרדית 
אינה מסכימה לשום מכסות, מתווי פשרה ויעדים, ותעמוד 
איתנה נגד כל מובילי הפשרות למיניהם מתוך סירוב נחרץ 
בגזרת שמד  “מדובר  אחד.  ישיבה  תלמיד  ולו של  לגיוסו 

ובנפשנו הדבר”” )יתד נאמן, ה’ אייר תשע”ג(.

עוד הדגישו כי “לאור הוראתם הברורה של מרנן גדולי 
שטינמן  הגראי”ל  הישיבה  ראש  מרן  ובראשם  ישראל 
על  למיניהם  הפשרות  מובילי  בכל  להיאבק  שליט”א, 
תשע”ג(. סיון  א’  נאמן,  )יתד  ו’מכסות’”  ‘יעדים’,  ‘מתווים’, 

פחות  לא  הם  היעדים  ונחרצת:  ברורה  העמדה  כן,  כי  הנה 
המגמות  מובילי  כל  את  להוקיע”  ו”יש  “גזירת שמד”,  מאשר 

הללו.

הגרא”מ שך זצ״ל: “איסור גמור ללכת 
לצבא וצריך למסור הנפש על זה”

של  ישיר  בהמשך  אלא  חדשה,  בדרך  מדובר  שלא  וכמובן 
הדרך המסורה.. כבר בכ”ה אייר תשנ”ח פורסמו דברי הגרא”מ 
שך זצ”ל שאמר: “רבותי, תדעו שאיסור גמור ללכת לצבא – 
וצריך למסור הנפש על זה. כל אבא צריך לשמור ולהשגיח על 
ילדיו, כי איסור גמור לשלוח את בניו לצבא. תפרסמו בשמי 
ובשם כולם שאסור לשלוח הילדים לצבא – ואין להרשות להם 

לקחת”. )הדברים התפרסמו ב”יתד נאמן”(.

ברור  לצבא,  להתגייס  לא  בכדי  הנפש”  למסור  “צריך  אם 
ש”יעדים” המחייבים גיוס המוני של עשרות אחוזים מהציבור 
הנחרצת שהובעה  כפי העמדה  “גזירת שמד”,  מהווים  החרדי, 
על ידי היהדות החרדית כולה והובאה לעיל, שהרי אותם יעדים 

כופים על הציבור החרדי לעבור על דברי תורה.

חה”כ הרב משה גפני: “כל החלטה של 
בג”ץ בנוגע לבני הישיבות - לא תהיה 

לה כל ערך”
דברי הרב שך זצ”ל פורסמו אז בהבלטה גם בכלי התקשורת 

הכלליים. להלן דברים שהתפרסמו ב”הצופה” דאז:

“חה”כ הרב משה גפני אמר אמש ל”הצופה” כי ההוראה 
של הרב שך מהימים האחרונים תביא לכך שכל החלטה של 
בג”ץ... כמו כל הדיבורים על הצעות פשרה כלשהן בנושא 

)יתד נאמן ב׳ אייר תשע”ג(

)יתד נאמן ה׳ אייר תשע”ג(

)יתד נאמן א׳ סיון תשע”ג(

דברי הגרא”מ שך זצ”ל שצריך למסור את 
הנפש כנגד גיוס בני הישיבות.



1213

גיוסם של בני ישיבות לצה”ל, לא תהיה להם כל ערך בקרב 
הציבור החרדי על כל גווניו והם יהיו בלתי קבילים לחלוטין. 
למנוע  באה  שך  הרב  של  התבטאותו  כי  ציין  גפני  הרב 

ספיקות או מחשבות בכיוון גיוס בני ישיבות”.

הנה כי כן, מאז ומעולם ידעה היהדות החרדית לעמוד בעוז 
בג”ץ  “כל החלטה של  אז מה?  בג”ץ החליט?  ולומר:  ובגאון 
לא תהיה לה כל ערך בקרב הציבור החרדי והיא תהיה בלתי 
קבילה לחלוטין!”. גדולי ישראל קבעו אחרת, ומול דבריהם 

אין שום משקל לבג”ץ!

 מרנן גדו”י זצוק”ל ויבלחט”א: הנכנס 
לשירות לאומי ואזרחי, מחריב את עצמו 

ואת צביון ביתו ואת עתיד חינוך ילדיו
הרי הכל יודעים שמצב זה בו עשרות אחוזים מבני הציבור 
החרדי משרתים בשירות צבאי או לאומי, הוא חורבן של ממש 
לכל היהדות החרדית. מי לא יודע את דבריהם המפורסמים של 

גדולי ישראל זצוק”ל בעניין?

מויז'ניץ  זיע"א  משה׳  ה׳ישועות  בעל  מרן  כ"ק  דברי  להלן 
שהוכרז בשמו ע״י המשב"ק בעצרת שהתקיימה בכיכר השבת 

תשס״א: תמוז  בכ״א 

"הנחל החרדי זה הרס, מהרס כל יהודי שנקלע לשם בכל 
השטחים, היצר הרע מצטרף לזה בשמחה, הרי זה הפקרות, 

איזה מין מקם זה?! הרי היה צריך להחרים זאת לגמרי.

צריך לעורר את כולם נגד זה, שהרבנים המוכשרים יעוררו  
נוראה,  הפקרות  זה  קולות,  בקולי  זה  נגד  והערב  השכם 

העסקנים צריכים לעשות הכל לביטול נגע זה״.

וואזנר  במכתב עליו חתומים מרן פוסק הדור הגר״ש הלוי 
זצוק״ל, כ״ק מרנן האדמורי״ם מערלוי, וראחמסטריווקא זיע״א, 
)המכתב  הבאים  הדברים  נכתבו  ישראל,  מגדולי  רבים  ועוד 

הובא בעמוד 19(: בשלימותו 

״זלעפה אחזתנו על לא טובה שמועה כי באה שמגייסים 
בימים אלו נפשות רבות למעונות הצבא... וכבר נתפרסם 
החורבן הנורא שנתהווה לבחורי ישראל במעונותיה אשר 
זעקתם של נשמות בחורי ישראל שהוסתו והודחו לשמד 
וכליון רוחני במחנותם עולה לשמים שיאה, וגם עומד על 
ציבור  להכניס  ישראל  רשעי  שזוממים  תוכניות  הפרק 

החרדי בצבא הקלוקל ושירות לאומי אזרחי שהוא חורבן 
והרס עולם התורה, ומחויבים לעורר רחמי שמים מרובים 

לפני שוכן מרומים לביטול רוע הגזירה".

אלישיב  הגרי"ש  של  האחרון  מכתבו  מתוך  דברים  להלן 
תשע"ב: מקץ  מוצש"ק   - זצוק"ל 

“באשר סוד ויסוד קיומו של עולם התורה וציבור היראים 
הוא בחיי תורה ויראה על טהרת הקודש, מתוך התבדלות 
ומושגי העולם החילוני של פורקי עול  מוחלטת מכל חיי 
תורה, על כן יש למחות ולהזהיר מני כל מיני מגמות מבחוץ 
לשלוח יד בפך השמן הטהור, שמייסדים “מסגרות מיוחדות 
לחרדים” שיהיו תחת שליטתם המלאה וע”פ רוחם, ובכלל 
אזרחי  לאומי,  שירות  ומסלולים של  מיני מסגרות  כל  זה 
וצבאי, שתכליתן ליצור מקומות מיוחדים שמגבשים קיבוץ 

הצופה מביא את דברי חה”כ הרב גפני כי לאחר 
דברי הרב שך אין לפסיקת בג”ץ כל ערך
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ולתרבותם”...,  לשליטתם  עול,  לפורקי  הכפוף  חרדים  של 
“ובפרט שמודיעים בגלוי שמטרתם בכל מגמות אלו לעשות 
שינוי הרוח והמהות של הציבור החרדי, ולפעול להחדיר כל 
מיני שאיפות אחרות, לאומיות ומשכיליות, אשר לא שערום 
אבותינו, ולעשות השתלבות והתחברות עם חיי החילוניות 

ועם תרבות אנשים חטאים”.

להלן דברים מתוך מכתב נוסף שכתבו גדולי ישראל: 

בכל  מנסים השלטונות  האחרונות  בשנים  כאשר  “הנה 
מיני דרכים ועצות להכניס שומרי תורה ומצוות ל”שירות 
לאומי אזרחי” ועבודת הצבא... הננו להודיע בזה שכל אחד 
שנכנס למקומות הנ”ל הוא מחריב בזה את עצמו ואת צביון 
לפקוביץ  הגרמ”י  מכתב  )מתוך  ילדיו”  ביתו ועתיד חינוך 
זצ”ל – מנחם אב תשס”ט, )שהובא בעמוד הקודם(. למכתב 
והגר”ח  קרליץ  הגר”נ  יבלחט”א  גם  חתימתם  צירפו  זה 
קניבסקי שהוסיף: “דברי מו”ר שליט”א ברורים ופשוטים”(.

ישראל,  גדולי  כל  דעת  על  מוסכמים  אלו  שדברים  כמובן 
וכפי שכתב הגראי”ל שטיינמן זצ”ל במכתב שפורסם בח’ אדר 
תשע”ג, ש”עצם השהות במסגרות הצבא גורם לסכנה רוחנית 
גדולה ה’ ירחם, וזה הרי ההיפך ממה שאנו מחנכים את בנינו”.

ניסיונותיהם  את  הגבירו  השלטונות  כאשר  תשע”ה,  בחשון 
למשוך יותר ויותר חרדים למסגרותיהם, פרסמה מועצת גדולי 
לשתף  לא  החרדי  לציבור  הקורא  מיוחד,  קורא  קול  התורה 
“שילוב של  המהווים  למיניהם,  השירות  סוגי  כל  עם  פעולה 
החרדים במקומות בהם יש סכנה ופריקת עול מלכות שמים”, 
הציטוטים: להלן  הוראות תורתנו הקדושה”.  ו”הסותרים את 

את  לשלב  השלטון  אנשי  בין  מגמה  קיימת  “לדאבוננו 
החרדים לדבר ד’ במקומות שבהם יש סכנה של פריקת עול 
ומורים  שונים  חוקים  מחוקקים  כך  ולצורך  שמים  מלכות 
הוראות  את  הסותרים  החרדי  הציבור  נגד  שונות  הוראות 
כדי  שונים  פיתויים  מציעים  שני  ומצד  הקדושה,  תורתנו 
להשפיע על אורח החיים של הציבור החרדי בדברים שהם 
נגד תורתנו הקדושה ונגד המסורת המסורה לנו מדור דור. 
ולצורך זה גם מרבים להצר את צעדיו של הציבור החרדי 

ומוסדותיו על כל צעד ושעל”.

“הננו מורים לכל בני הציבור החרדי לא לשתף פעולה 
עם כל תוכניות הצבא למיניהן, לא להשתלב בשח”ר, שרות 
אזרחי, תנועות נוער למיניהן ושאר התוכניות שהצבא מציע 
להתפתות  ולא  שהיא.  וצורה  אופן  בכל  החרדי,  לציבור 
לפיתויים הכספיים המוצעים בכל אלה, בטענות של פרנסה 

וכיו”ב”.

השירות  שכן  וכל  ואזרחי,  לאומי  שירות  מסלולי  אם  ובכן, 
ישראל  גדולי  שהתריעו  כפי  גדול,  כה  חורבן  מהווים  בצבא, 
החרדית  שהיהדות  הדעת  על  יעלה  כיצד  ויבלחט”א,  זצוק”ל 
תתמוך בחוק המחייב את הציבור החרדי לשלוח עשרות אחוזים 
מבניו לאותם מסלולים אסורים? היעלה על הדעת שהנציגות 
החרדית תתמוך בחוק המחייב את החרדים לעבור על איסורי 

תורה?

נתאר לעצמנו מה היה קורה אילו היה חוק המחייב חלקים 
את  להציל  בכדי  כפשוטו,  להיהרג,  החרדי  מהציבור  ניכרים 
שאר הציבור, האם מאן דהו היה נותן את ידו להעברת חוק 

שכזה?

לשירות  הנכנס  כל  הרי  כעת.  שקורה  מה  בדיוק  זה  והרי 
ועתיד  ביתו  צביון  ואת  עצמו  את  “מחריב  ואזרחי  לאומי 
רוחני  וכליון  "שמד  הוא  בצבא  השהות  הרי   - ילדיו”  חינוך 
וחורבן והרס עולם התורה"; וסכנה רוחנית גדולה והיפך כל 
ו”גדול  הנ"ל;  ישראל  גדולי  כדברי   - מחנכים”  שאנחנו  מה 

ההורגו”. מן  יותר  המחטיאו 

וגם  התמיהה  קמה  הללו,  הברורים  הדברים  שלנוכח  אלא 
ניצבה: כיצד בכל זאת נשמעים קולות המצדדים בעד החוק, 
המהווים  יעדים  בחוק שכולו  מדובר  הן  במיעוטו”?  כ”רע  ולו 
“גזירת שמד!”, כעמדתה הברורה של היהדות החרדית כולה, כפי 
שהובעה ב"יתד נאמן", האם ניתן לשתוק מול “גזירת שמד”?

הן “עמדתנו מול השלטונות”, כפי שהובעה בעבר באופן בהיר 
בשום  מותנה  לא  לומד  כל  של  היא ש”הפטור  לעיל,  והובאה 
שכל  בחוק  לתמוך  ניתן  כיצד  מתגייסים”,  במספר  ולא  דבר, 
מהותו הוא התניית הדיחויים ב”מספר המתגייסים”? האם יש מי 
שמוכן לתמוך בהסדר קבע שלפיו 60% יתגייסו כדי ש-40% 

יוכלו ללמוד?

על כך, בפרק הבא.

14

מכתב הגראי״ל שטינמן זצ״ל שפורסם ב׳יתד 
נאמן׳ ח׳ אדר תשע״ג על סכנת השירות בצבא
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באנו להרים קול על דבר מה שאכלה האש בקצה המחנה, אשר נקבצו נם באו יחד
תרבות אנשים חטאים בעלי דיעות כוזבות ומנשבים רוח לא טהורה בקרב המחנה, ה״ה 

הפירצה הנוראה של הנח״ל )החרדי( הקלוקל
נודע ברבים גודל השבר אשר פקד בת עמי מגודל החורבן שנעשה ע״י הרס הנח״ל  אשר כבר 
אשר הרבה בחורי ישראל שומרי תורה ומצוה שנתפתו ליסחב שם נהרסו כליל ונהפכו לפורקי עול 

ונידרדרו עד לדיוטא התחתונה רח״ל.

למרות זעקת הכאב של גדולי התורה שליט״א לעצור בעד המשחית, ולמרות זעקת הורים 
אומללים - הבוקעת רקיעים - על ילדי טיפוחם שהורידום שם שאולה והודם נהפך עליהם 
למשחית, עדיין חוטאים אלו לא מושכים ידיהם ממעל זה, ומסיתים בהסתות נוראות לצוד 
ברשתם נפשות ישראל להשכינם במחנות הצבא שם שוררת פריקת עול והפקירות נוראה 

ומועברים שם על דעתם ודעת קונם, ה' ירחם.

ת א צ ל ו  נ ש פ נ ל ה  ב ו ח ו  נ א צ מ ת  א ז ל י  א

בקריאה ואזהרה נוראה
בל יהין מאן דהו לתת יד לחורכן והרס זה, וכל הנותן יד לזה דינו
כחוטא ומחטיא את הרבים שאין מספיקים בידו לעשות תשובה.

ואזהרה גדולה שלא יפול ח״ו ברשתם 
שום תלמיד ושום שומר תורה ומצוה אף אם אינו במסגרת 

לימודים. כי המקום מנפש ועד בשר מכלה רח׳׳ל.
כ״ד הכואבים ודואבים על חילול כבוד השי״ת ותורתו הקדושה המצפים לרחמי שמים

טבת תשס״א לפ״ק

אברהם מנחם דנציגר
אדמו״ר מאלכסנדר

אמרים פישל רבינוביץ
ראש ישיבת רוזין

אברהם גולדמן
אדמו״ר מזוויעהל

יוחנן סופר
אדמו״ר מערלוי

אברהם לאנדא
אדמו״ר מסטריקוב

ישראל מרדכי טווערסקי
אדמו״ר מראחמאסטריווקא

בנימין יהושע זילבר
מח״ס אז נדברו ועו״ס

זעקת קודש
מאת כ״ק מרנן גדולי האדמור״ים זצ״ל
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״... ועל דבר זה אמרתי לעורר, כאשר לאחרונה 
מתחוללת סערה ומבקשים לגזור גזרות חדשות 
הישיבות  בחורי  את  להוציא  ישיבות,  בני  לגייס 
לספחם  ד׳  בתורת  משקידתם  הלימודים  מספסלי 
עלינו,  וההגנה  הבטחון  הבטחת  לשם  בצבא  לשרת 
ולזה באתי להתריע ולהכריז שידעו כי לימוד התורה 
ומבטיח  שנותן  היחידי  הדבר  הוא  הישיבות  בני  של 
הקיום בארץ ישראל, תורה מגנא ומצלא )סוטה כא.( 
מכל אויבינו מסביב, וכאשר הבינו ראשי המדינה בעבר 
שקומץ בחורי הישיבה שתורתם אומנותם משוחררים 
חמישים  הקודש  בארץ  פה  וחיינו  בצבא,  משרותם 
שנה מבלי שבחורי הישיבות יתגייסו, כן ימשיכו חיינו 
בני תורה  אין  כי  והבינו  ידעו  זאת  וגם  להבא.  פה 
יכולים  קודש  שאורחותיהם  ישיבה  בחורי 
לדור בכפיפה אחת עם אלה אשר התנהגותם 
סותרים  ושיגם,  שיחם  והמכוערת,  המתועבת 
לרוח התורה והמסורה, ההשתלבות עמהם 
גזירות  עלינו  מחדשים  ועתה  הוא,  נורא  אסון 
חדשות אשר לא שערום קודמיהם, חלילה להניח להם 

התורה. חומת  לפרוץ 

השבוע בישיבת מועצת גדולי התורה 
הצהרתי ברורות להניח את כל ההצעות 
בנושא זה, שום טענה ומענה לא מקובלת 
עלי, גיוס בני תורה לא ניתן ולא יעמוד 

כלל לדין ודברים.

ועדה שתנסה לחפש להציע פתרון  הציעו להקים 
כלשהו בנושא זה, נעניתי ואמרתי שום ועדה לא 
תדון בנושא זה, ענין זה לא יעלה כלל על 
לפשרה  מסכים  אינני  הדיונים,  שולחן 
כלשהי, כאשר היה כן יהיה, ואם בעשרות השנים 
שעברו ישבנו בארץ ללא גיוס בני תורה, ימשיך הדבר 

להבא גם כן.

כל זה עצת היצר כאשר רואה שנתרבו ספסלי בבי 
מדרשא  וכח התורה גבר בחסדי ד׳ בארצנו הקדושה, 
ידי  על  תורה  מדברי  ידינו  לרפות  בתחבולות  מבקש 

הגיוס של בני הישיבות, אשר על כן צריכים אנו 
תקיפים  בצורה  כחומה  נגדו  לעמוד 
 - ונחרצת  תקיפה  בצורה  ולזעוק  לאמר  בדעתנו 
על  העולה  כי  ־  התורה  קבלת  בזמן  כעת  בפרט 
ואף  תהיה,  לא  היה  החפשיים  של  רוחם 
אחד לא יחוה לנו דעה אם להתגייס או לא, כל מלכי 
מאתנו  לבטל  יצליחו  לא  ומערב  מזרח 
וראו  צאו  ולנפשנו,  לנו  הניחו  והשבת,  התורה 
על  אהה  החילונים,  של  והנפשעים  הנבזים  במעשים 
נפשם לבנו דוי עליהם ומתעוררת בנו רחמנות על שלא 
ידעו ולא יבינו תכלית חיים אמיתיים וכל חייהם הם חיי 
שטות והבל, ואתם מבקשים לשלוח יד גם בבני תורה 
יעלה  לא  מתורתם,  אותם  להפריע  והשלמים  היראים 
רוח  כי  בידם,  הזה  דבר  יתברך  ד׳  בעזרת  יבא  ולא 
התנהגות  סובלת  לא  הקדושה  התורה 
נלוזה זו רחמנא ליצלן, כל קרוצי החומר לא 
גם  ואנו  קדשנו,  ובשבת  בתורה  לפגוע  יוכלו 
אנו נתחזק בדביקות התורה, בעבודת הבורא ובתיקון 

אמיתיים.״ חיים  להשיג  המדות 

)קונטרס ׳דברות קודש׳ ויז׳ניץ פרשת בחקתי תשע״ח גליון 
תקצ״ג משא קודש בעת רעוא דרעוין פרשת בחקתי תשנ״ח(

יום חמישי במדבר, ג׳ סיון

דרבנן  שלוחי  פנימה  בקודש  באו  הצהריים  לפני 
העסקנים ר׳ ש.ש.ה. ר׳ מ.פ. ר׳ א.ר. ור׳ מ.ג. לשמוע 
רבינו  הפרק.  על  העומדים  בענינים  רבינו  דעת 
הורה בנחרצות שענין גיוס בני הישיבות 
לא יהא כלול כלל בשום משא ומתן, אלא 
יהא מוחלט בבירור גמור בלי כל אפשרות של שינוי 
או חלילה ערעור על מה שסוכם והוחלט עד כה. מה 
מכאן  שיהיה  מה  הוא  שנה  חמשים  ברור  שהיה 
ואילך, ולא בא בחשבון שיבואו לדון על 
לעמוד  ויש  שהיא,  צורה  בכל  זה  ענין 

כך. על  ובתקיפות  באיתנות 
 )שם עמוד י״ב(

כקש״ת מרן האדמו׳׳ר מויז׳ניץ 
בעל ׳ישועות משה׳ זצוק״ל

חלילה להניח להם לפרוץ חומת התורה - להניח את כל ההצעות בנושא זה - גיוס בני תורה לא ניתן ולא יעמוד 
כלל לדין ודברים - שום ועדה לא תדון בנושא זה - ענין זה כלל לא יעלה על שולחן הדיונים - העולה על רוחם 
של החפשיים היה לא תהיה - אף אחד לא יחוה לנו דעה אם להתגייס או לא -מה שהיה ברור חמישים שנה הוא מה 
שיהיה מכאן ואילך - לא בא בחשבון שיבואו לדון על זה בכל צורה שהיא - ויש לעמוד באיתנות ובתקיפות על כך
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ככל אשר יורוך כ

מחאה נמרצת
מרבני ואדמור"י אשדוד

במכתב מחאה נגד פעילות צבאית בעירם במטרה למשוך אחריהם את הנחשלים

-----<( הלכה למעשה: )>-----

עצם הוייתם והראות חזותם של המתגייסים מבתים חרדים, הוא חילול כבוד התורה וכבוד שמים, שאין לך חילול גדול  א. 

מזה.

ב. מקום חינוכם של בנינו הוא אך ורק בהיכלי התורה, כשהם ספונים בחצרות ה'.

יטככל אשר יורוך

בס"ד, אדר תשע"גקול קורא מאת גדולי ראשי הישיבות

היהדותעל כל בני היהדות החרדיתולהניף את חרב הגיוסהננו בזה על אשר קמים עלינו לפגוע בהיכלי התורה של  וליבה  קיומה  כל  זה  אשר  שיחיו,  כ"י  והאברכים  ונוראה וזה עקירת התורה וגזירת שמד ח"ו, ממש ממשהבחורים  גדולה  חובה  אנחנו  שמחויבים  ובודאי  ובודאי  וחלילה,  חלילה  תהיה,  ולא  תקום  לא 
לעמוד על נפשנו בכל כוחנו ממש לקיומה של תורה, ושלא לנגוע ולא לפגוע בהיכלי התורה 
ונזכה בקרוב להגאולה השלימה בב"א.בכל כוחנו ובכל לבנו נפשנו ומאודנו בעה"י.ונעמוד בזה נגד כל גזירה וכל מיני פיתויים שהם שבעולם לא יזיז אותנו מעמדתנוובשארית פליטת היהדות הנאמנה בשום צורה ובכל אופן אפילו כחוט השערה ח"ו, ושום דבר 

 אליהו אבא שאול
 ישיבת אור לציון

 עזריאל אויערבאך

 שמואל אויערבאך

 ציון אטון-בן
 ישיבת ראשית חכמה

 מרדכי אטינגרברוך 
ישיבת כנסת יחזקאל אלעד

 

 יוסף מאיר אלטמן
 ישיבת חוג חתם סופר

 שאול אלתר
 ישיבת שפת אמת

 משה אלישיב

חזקי' א. סענדר יצחק 
 ארלנגער

 יצחק משה ארלנגר
 ישיבת רחמסטריווקא

 יהושע ארנברג
 חדרה -ישיבת כנסת יצחק 

 מנחם ארנסטר
 ישיבת ויזניץ

 בן ציון בורדיאנסקי
 קול תורהישיבת 

 שמואל יעקב בורנשטין
 ישיבת קרית מלך

 יעקב בן נאים
 ישיבת נחלת משה

 שמואל בצלאל
ישיבת פורת יוסף העתיקה

 

 מאיר צבי ברגמן

 נפמןופנחס בר
 ישיבת כנסת שלום

 משה ברזובסקי
 ישיבת סלונים

 יהושע ברים
 ישיבת בוהוש

 מנחם צבי ברלין
 ישיבת רבינו חיים עוזר

 אשר הכהן דויטש
 בז'יישיבת פונ

ברוך שמואל הכהן דויטש
 

 ישיבת קול תורה

 יונתן דיויד
 ישיבת פחד יצחק

 מאיר הייזלר
 ישיבת עמק התלמוד

 יעקב הלל

 יהודה ארי' הרשלר
 ישיבת בית מתתיהו

 חיים מאיר הלוי ואזנר

 דוב וייס
 ישיבת תורת חיים

 ברוך ויסבקר
 ישיבת בית מתתיהו

 יחיאל מיכל זילבר
 ישיבת זוועהיל

 יונה זלושינסקי
 ישיבת פוניבז'

 יואל טולידנו
 ישיבת ברית יעקב

 מנחם יעקבזון
 ישיבת חמד

 יהודה כהן
 ישיבת יקירי ירושלים

 שלום כהן
ישיבת פורת יוסף העתיקה

 

 משה דוד ליפקוביץ

 חיים יהודה מן ההר
 הישיבה הגדולה רמות

 שמואל מרקוביץ
 ישיבת פוניבז'

 אברהם נובוגרוצקי
 גבעת זאב הישיבה הגדולה

 טוביה הלוי נוביק
 חדרה -ישיבת כנסת יצחק 

 נפתלי נוסבוים
 ישיבת חיי משה

 עזרא ניסן
 ישיבת רינת התורה

אברהם שמואל בנימין סופר
 

 ישיבת ערלוי

 ישראל סוקל
 ישיבת ברכת יצחק

 אליעזר סילבר
 ישיבת דרך חכמה

 יהודה עדס

 צבי פרידמן

 משה צדקה
 ישיבת פורת יוסף גאולה

 ישראל אהרן קופשיץ

 נתן הכהן קופשיץ

 זונדל קרוזר

 דוב צבי קרלנשטין
 ישיבת גרודנא

 צבי רבינוביץ
 ישיבת בויאן

 נחום רוגוז'ניצקי
 ישיבת מאורות התורה

 אשר זעליג רובינשטיין
 ישיבת תורת שמחה

 צבי רוטברג
 ישיבת בית מאיר

 בנימין רימר
 ישיבת קרית מלך

 זבולון שוב
 ישיבת דברי אמת

 יעקב אליעזר שוורצמן
 ישיבת לייקווד א"י

 שמחה שיינברג
 ישיבת תורה אור

 דוד מ. שניידר

 מנחם מנדל שפרן
 ישיבת נועם התורה

 חזקיהו יוסף שרייבר
 ישיבת אבן ישראל

 אהרן משה שכטר
ישיבת רבנו חיים ברלין, ברוקלין 

 נ.י.

 אלי' דוב וכטפוגל
ישיבת זכרון משה פאלסבורג נ.י.

 

 אריה מלכיאל קוטלר
 בימ"ד גבוה לייקווד

אשר אליהו קאלמאנאוויץ
 

הישיבת מיר דאמריק

-----<( הלכה למעשה: )>-----
גיוס בחורי ואברכי בני היהדות החרדית דינה כ"גזירת שמד" ממש ממש. א. 

חובתינו לעמוד על נפשנו בכל כוחנו ממש, שלא לפגוע בהיכלי התורה ובשארית פליטת היהדות אפילו כחוט השערה. ג. מחויבים אנו לעמוד נגד כל גזירה וכל מיני פיתויים שהם בכל לבנו נפשנו ומאודנו.ב. 

כ"ק מרן האדמו"ר מטשערנאביל שליט"א 
_______________________________________________בזעקת קודש במוצש"ק וישב תשע"ט

״לא הרבה יודעים, אבל הגזירה של הגיוס זו סכנה. צריך הרבה להתפלל ולעורר 
רחמי שמיים לא רבים יודעים, אבל מדובר בגזירה אמיתית וממש מגייסים לצבא

 וזו סכנה ממש, צריך להתפלל ולעורר רחמי שמיים מרובים על הגזירה הזו".
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זעקת מרן פוסק הדור
_______________בעל שבט הלוי זצוקללה"ה

מתוך דברים שכתב כתב מרן זצוק"ל
ושלחם ביד נכדו הגדול הגאון רבי יוסף בנימין הלוי וואזנער שליט״א

_______________להקריאם בעצרת האדירה שהתקיימה ע״פ ככר השבת ביום ג׳ כ״ו תמוז תשס״א
מצטרף אני בזה אל המחאה של הגדולים והצדיקים וכל הקהל הקדוש.

הדבר פשוט מאד, שאין לתת לחילונים שום דריסת רגל כלל להכנס אל היכלי הישיבות, 
ולהשפיע על בחורים לעזוב ספסלי דבי מדרשא ולהתגייס לצבא.

אלו שנפלטו  עבור  להקים מסגרת  היא  כוונתם  אומרים שכל  ואף שהם 
מהישיבות, ועוד טענות הדומות לאלו, אולם עלינו להכריז כי גם עמלק 
לא היה בכוחו להזיק לבני ישראל, שהרי ענני הכבוד הקיפו אותם ושמרו 
עליהם, ורק על אלו שהענן פלט אותם, היה בכוחו של עמלק לשלוט, וכמו 

שאמר הפסוק )דברים כ״ה י״ח( ויזנב בך כל הנחשלים אחריך וגו׳.

ואף שלא היה בכוחו לשלוט אלא על אלו שהענן פולטם, בכל זאת הזהירה אותנו התורה הקדושה באזהרות 
חמורות כאלו שלא מצינו באף אחד משונאי ישראל, וכמו שנאמר )שם י״ז( זכור את אשר עשה לך עמלק 

בדרך בצאתכם ממצרים, )שם י״ט( תמחה את זכר עמלק מתחת השמים לא תשכח.

ואם כן ממילא, טענה טפשית היא זו שרוצים 
לגייס רק אלו אשר בית המדרש פלט אותם, 
הרי זה ממש מעשה עמלק, ואשר על זה ציותה 

לנו התורה זכור, מחה תמחה, לא תשכח.
לחזק  וחובה מוטלת עלינו  הדת,  ולכן עלינו לעמוד על המשמר שלא תהא פרצה בחומת 
ולעודד את הנחשלים, שתהא התורה מגינה גם עליהם. ועלינו להכריז, כי כל התגייסות לצבא, 
אף אם זה במסגרת מה שנקרא ״הנחל החרדי״, יש בזה משום ביטול תורה, ומהווה פרצה 
גדולה בחומת היהדות, ועלינו לעשות כל אשר לאל ידינו, למנוע ולבטל 

דבר פסול זה, שלא תהא כזאת בישראל.

ככל אשר יורוך
יז

 ,שום קושיו
 ,מאסר בבית כלא

הפסד ממון וקנסות לא ירתיעונו 

להישמע

 ומצווים אנו לדרישותיהם. 
על אהבת ה' בלבנו, נפשנו ומאדנו.

 

-----<( הלכה למעשה: )>-----

א. איסור חמור להשתלב בשירות כלשהו, הן לצבא והן לשירות-אזרחי או כל כיו"ב, גם לאלו העמלים לפרנסתם שאין 

תורתם אומנותם, בכל גיל ובכל מצב בין ביום בין בלילה בין ליחיד בין לרבים. 

בכל  ה'  אהבת  על  אנו  ומצווים  כלכלי,  ולא  פלילי  לא  קושי,  משום  לפחד  ולא  החילוני  לדרישות השלטון  להכנע  אין  ב. 
נפשנו ומאודינו.

ובכל שם וחניכה דאית ליה, בכל גיל ובכל מצב בין ביום ובין בלילה,הן בצבא והן בשירות אזרחיאיסור חמור להשתלב בשירות כלשהו

ואף לאלו העמלים לפרנסתם, והוראה זו היא בין ליחיד בין לרבים

, בס"ד
תשרי תשע"ד

מאת ראשי הישיבות שליט"אגילוי דעת 
הנה ב"ה זכינו לר
מבורך בבוי י

העמלים ב ,תורההלומדי 
מאירים  ,היקנינה וב

את עם ישראל 
כלפידים

לפני המחנה

, ומקימים בתים לגאון ולתפארת 

 המשכת
שלשלת הדורות
כל זאת לו .

בהיותנוזכינו 

 

מופרשים ומנותקים מרוחות הפרצים ש

מבחוץ המאיימים לכלותינו ח"ו
 

ולהסירנו מאמונת ה' הטהורה
.

 שייםוק נותנסיו תינותקופבלנו  ייעדו ן שמיאמעתה ו
מצד השלטונות

, הזוממים 
עם  לשלבנו

 ,פורקי העול

להביא לחיסול היהדות החרדית. במטרה גלויה להעברה על הדת, וביטול שמירת תורה ומצוות באופן מוחלט, ובזה 

ע"י רדיפ הן
ת עולם התורה 

ב
התנכלות לבני 

 ישיבותה

והאברכים

 , והן באמצעות פיתויים כספיים והטבות שונות, לאלו שיסכימו להצטרף 
לתוכניותיהם

.  

על כן הננו לגלות דעתנו 

 דעת תורה
כפי שכבר פסקו גדולי הדור, 

 כי

ואתם 
בני הישיבות והכוללים

 
שנועדתם מ

 ן שמיא

להעביר את מסורת התורה לדורות הבאים, 

אל

תיראו ואל תחתו, 
עימדו 

בעוז ותעצומות והחזיקו בעץ החיים

יתן ה' ו. 
 ותראו אך

אושר ונחת ופרנסה

לנקב 

, בנים ובני בנים עוסקים בתורה ובמצוות לטוב לכם כל הימים.

 

וע"ז באנו על החתום
 

שלום כהן 
משה צדקה 

 
עמנואל טולידנו

 
בצלאל טולידנו

 אליהו רפול 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

מר 
אשי ישיבת

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 
 

עתיקההעיר  פורת יוסף 
גאולה פורת יוסף 

שארית יוסף 
זוהר התורה 

 נווה ארץ 

בצלאל פנחסי נאים-יעקב בן 
 

יעקב חיים סופר
יהודה כהן 

 אליהו סופר 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 
 

נחלת משה 
ברכת אפרים 

כף החיים 
באר התלמוד 

 סיםרכ 

  
עזרא ניסן 

יצחק ברכה 
אליהו טופיק 

 
אליהו אבא שאול

 יואל טולידנו 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 
  

רינת התורה 
עטרת יצחק 

 
באר יהודה

אור לציון 
 

 ברית יעקב

 
מסעוד בן שמעון

יוחנן טולידנו 
אמנון סבאג 

 אהרן חדד 

ראש ישיבת 

 
בן לאאמו"ר הגאון ר' ניסי

ם זצ"ל
ראש ישיבת 

 ראש ישיבת 

אור אליצור 
שארית יוסף ראש ישיבת 

תפארת משה 
 שערי תבונה 

כבר אמרו חז"ל שבשעת הגזירה אפילו על 
ערקתא דמסאנא 

 ולה' הישועה יהרג ואל יעבור

כי כל הזדקקות לתכניות שלהם
צביון ה הרסו דתעקירת הל מביאה 

 .בית היהודי
פריק והמצטרף למסלולים אלו, עתידו ועתיד צאצאיו ודורותיו אחריו, בסכנה נוראה של

ת עול תורה ומצוות, והקולר תלוי בצווארו.
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זככל אשר יורוך

רחמי שמים מרובים
זלעפה אחזתנו על לא טובה שמועה כי באה שמגייסים בימים אלו נפשות רבות למחנות הצבא במסגרת 

הנח"ל החרדי, וכבר נתפרסם החורבן הנורא שנתהווה לבחורי ישראל במחנותיה אשר זעקתם של נשמות 

בחורי ישראל שהוסתו והודחו לשמד וכליון רוחני במחנותם עולה לשמים שיאה.

וגם עומד על הפרק תוכניות שזוממים רשעי ישראל להכניס ציבור החרדי 

בצבא הקלוקל ושירות אזרחי לאומי
שהוא חורבן והרס עולם התורה.

ומחוייבים לעורר רחמי שמים מרובים לפני שוכן מרומים לביטול רוע הגזירה.

להשתתף  ותחנונים,  בתפילה  להרבות  לאחב"י  קוראים  אנו  לכל 
בשלשת ימי התפלה במאה שערים לביטול רוע הגזירה.

וראוי לכל אחד ואחד לעורר רחמי שמים בכל עת מצוא ולומר תפילתו של הגה"צ המקובל רבי סלמן מוצפי 

זי"ע שהתקין תפלה על גזירת הגיוס (לפני כארבעים שנה) ובעל הרחמים יחוס וירחם עלינו ויצילנו מכף כל 

אוייב ואורב, ובקרוב נזכה לראות בביאגו"צ בב"א.

שבט תשס"ב

ב"ה, דברים הנ"ל חמורים הם בחומת הדת והתורה

ומצוה להתחנן לביטולם.

-----<( הלכה למעשה: )>-----
גיוס הציבור החרדי לצבא הקלוקל או לשירות אזרחי לאומי, הוא חורבן והרס התורה. א. 

גיוס בחורי ישראל למחנות הצבא הינו שמד וכליון רוחני. ב. 
ג. חובה להרבות בתפילה ותחנונים לביטול רוע הגזירה מעל הציבור החרדי.

ככל אשר יורוך
יז

 ,שום קושיו
 ,מאסר בבית כלא

הפסד ממון וקנסות לא ירתיעונו 

להישמע

 ומצווים אנו לדרישותיהם. 
על אהבת ה' בלבנו, נפשנו ומאדנו.

 

-----<( הלכה למעשה: )>-----

א. איסור חמור להשתלב בשירות כלשהו, הן לצבא והן לשירות-אזרחי או כל כיו"ב, גם לאלו העמלים לפרנסתם שאין 

תורתם אומנותם, בכל גיל ובכל מצב בין ביום בין בלילה בין ליחיד בין לרבים. 

בכל  ה'  אהבת  על  אנו  ומצווים  ולא כלכלי,  פלילי  לא  קושי,  משום  לפחד  ולא  החילוני  לדרישות השלטון  להכנע  אין  ב. 
נפשנו ומאודינו.

ובכל שם וחניכה דאית ליה, בכל גיל ובכל מצב בין ביום ובין בלילה,הן בצבא והן בשירות אזרחיאיסור חמור להשתלב בשירות כלשהו

ואף לאלו העמלים לפרנסתם, והוראה זו היא בין ליחיד בין לרבים

, בס"ד
תשרי תשע"ד

מאת ראשי הישיבות שליט"אגילוי דעת 
הנה ב"ה זכינו לר
מבורך בבוי י

העמלים ב ,תורההלומדי 
מאירים  ,היקנינה וב

את עם ישראל 
כלפידים

לפני המחנה

, ומקימים בתים לגאון ולתפארת 

 המשכת
שלשלת הדורות
כל זאת לו .

בהיותנוזכינו 

 

מופרשים ומנותקים מרוחות הפרצים ש

מבחוץ המאיימים לכלותינו ח"ו
 

ולהסירנו מאמונת ה' הטהורה
.

 שייםוק נותנסיו תינותקופבלנו  ייעדו ן שמיאמעתה ו
מצד השלטונות

, הזוממים 
עם  לשלבנו

 ,פורקי העול

להביא לחיסול היהדות החרדית. במטרה גלויה להעברה על הדת, וביטול שמירת תורה ומצוות באופן מוחלט, ובזה 

ע"י רדיפ הן
ת עולם התורה 

ב
התנכלות לבני 

 ישיבותה

והאברכים

 , והן באמצעות פיתויים כספיים והטבות שונות, לאלו שיסכימו להצטרף 
לתוכניותיהם

.  

על כן הננו לגלות דעתנו 

 דעת תורה
כפי שכבר פסקו גדולי הדור, 

 כי

ואתם 
בני הישיבות והכוללים

 
שנועדתם מ

 ן שמיא

להעביר את מסורת התורה לדורות הבאים, 

אל

תיראו ואל תחתו, 
עימדו 

בעוז ותעצומות והחזיקו בעץ החיים

יתן ה' ו. 
 ותראו אך

אושר ונחת ופרנסה

לנקב 

, בנים ובני בנים עוסקים בתורה ובמצוות לטוב לכם כל הימים.

 

וע"ז באנו על החתום
 

שלום כהן 
משה צדקה 

 
עמנואל טולידנו

 
בצלאל טולידנו

 אליהו רפול 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

מר 
אשי ישיבת

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 
 

עתיקההעיר  פורת יוסף 
גאולה פורת יוסף 

שארית יוסף 
זוהר התורה 

 נווה ארץ 

בצלאל פנחסי נאים-יעקב בן 
 

יעקב חיים סופר
יהודה כהן 

 אליהו סופר 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 
 

נחלת משה 
ברכת אפרים 

כף החיים 
באר התלמוד 

 סיםרכ 

  
עזרא ניסן 

יצחק ברכה 
אליהו טופיק 

 
אליהו אבא שאול

 יואל טולידנו 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 

ראש ישיבת 
  

רינת התורה 
עטרת יצחק 

 
באר יהודה

אור לציון 
 

 ברית יעקב

 
מסעוד בן שמעון

יוחנן טולידנו 
אמנון סבאג 

 אהרן חדד 

ראש ישיבת 

 
בן לאאמו"ר הגאון ר' ניסי

ם זצ"ל
ראש ישיבת 

 ראש ישיבת 

אור אליצור 
שארית יוסף ראש ישיבת 

תפארת משה 
 שערי תבונה 

כבר אמרו חז"ל שבשעת הגזירה אפילו על 
ערקתא דמסאנא 

 ולה' הישועה יהרג ואל יעבור

כי כל הזדקקות לתכניות שלהם
צביון ה הרסו דתעקירת הל מביאה 

 .בית היהודי
פריק והמצטרף למסלולים אלו, עתידו ועתיד צאצאיו ודורותיו אחריו, בסכנה נוראה של

ת עול תורה ומצוות, והקולר תלוי בצווארו.
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אסיפת חירום של גדולי האדמור״ים והרבנים
שרי התורה והחסידות שליט״א - נגד גזירת הגיוס

בי’ אלול תשע”ח התקיימה בבני ברק 
אסיפת חירום בראשות מרנן ורבנן גדולי 
האדמו”רים  מרנן  כ”ק  הדור,  וצדיקי 
ראחמסטריווקא,  מטשערנוביל, 
קארלין,  פינסק  סלאנים,  בוהוש, 
לעלוב, נדבורנא, וויזשניץ בית שמש, 
ב”ב,  ביאלא  אנטניא,  שאץ,  סאסוב, 
מאיר  יעקב  רבי  הצדיקים  והגאונים 
וואזנר,  הלוי  מאיר  חיים  רבי  שכטר, 
משה  יוסף  רבי  נוסבוים,  נפתלי  רבי 
שניאורסאהן, רבי יצחק מאיר אלטמן, 
רבי גמליאל הכהן רבינוביץ, רבי אשר 
אקסלדור,  גדליה  רבי  הכהן,  לעמיל 
רבי יצחק מאיר מורגנשטרן, רבי יוסף 
בנימין וואזנר, רבי אהרן שפירא, רבי 
מרדכי  ורבי  טברסקי  מרדכי  יעקב 

שליט”א. גרינפלד, 

מצב  כנגד  הזעקה  הובעה  באסיפה 
השלטונות  כוונת  וכנגד  הנורא  הגיוס 
לצבא  ישראל  בחורי  ועוד  עוד  לגייס 
לוותר  כי אסור  הודגש  כן  כמו  השמד. 
בכדי  לא  וגם  אחד  בחור  על  אפילו 
רבן  דברי  והובאו  הרבים,  את  להציל 
של ישראל מרן פוסק הדור הגר”ש הלוי 
לגייס  הכוונה  כי  שאמר  זצ”ל,  וואזנר 
מעשה  ממש  היא  החלשים”  את  “רק 

בנחשלים”. “רק  לזנב  שרצה  עמלק 

והחלטות  מהאסיפה  תמונות  לפנינו 
האסיפה.
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פרק ד׳

עמדת מצדדי החוק
והם  היות  המצדדים,  של  דעתם  על  לעמוד  קשה  האמת, 
נימוקיהם, אולם מתוך שביבי מידע המגיעים  לא פרסמו את 
לתקשורת מפעם לפעם, ניתן ללקט אי אלו טענות. נזכיר כעת 
בקצרה את המרכזיות שבהן, ולאחר מכן נתייחס אליהן אחת 

לאחת.

ואלו הן עיקרי הטענות:

1( הציבור החרדי יוכל לעמוד ביעדים בלא שיתגייס אף בן 
ישיבה אחד, וכך לא נגיע למצב של כפיית גיוס.

יעמדו ביעדים, אולם עד שנגיע למצב של  2( גם אם לא 
פקיעת החוק יעברו כמה שנים, נמצא שאנו מרוויחים “שנות 

לא מקדמינן”. פורענותא  ו”אקדומי  לעולם התורה,  שקט” 

3( היות והברירה האחרת היא ביטול הסדר “תורתו אומנותו” 
והפיכת כל בני הישיבות למחויבי גיוס, על כן יש לבחור את 

“הרע במיעוטו”, ולהציל לכה”פ את חלק מעולם התורה.

מדובר בתפנית דרמטית מעמדת כל 
גדולי ישראל זצוק"ל ויבלחט"א מכל 

החוגים והעדות

טרם נתייחס אל גופן של כל אחת מהטענות הנ”ל, מחויבים 
אנו להשמיע כנגדן תמיהה אחת הנוקבת ויורדת עד השיטין:

הן כן כל הטענות הללו, במדויק ממש, ניתן היה לטעון גם 
ביחס ל”חוק לפיד”, כנגדו יצאה היהדות החרדית כולה בחרב 

ובחנית.

לפיד קבע יעדי גיוס? אז מה? היה עלינו לתמוך בחוק שלו, 
כי:

נעמוד ביעדים בלא לגייס אף בן ישיבה אחד!. 1

וגם אם לא, לפחות הרווחנו כמה “שנות שקט” עד . 2
שהחוק יפקע עם סיום ‘תקופת ההסתגלות’. 

הישיבות . 3 בני  כל  היו  לפיד  חוק  אלמלי  ובכלל, 
גיוס )שהרי בג”ץ ביטל בשעתו את חוק  מחויבי 
טל(, ולפיד הציל את “יבנה וחכמיה” ובחר ב’רע 
יעמדו  לא  אם  אף  אלא  עוד,  ]ולא  במיעוטו’. 
הצעירים  יבנה’  ‘חכמי  את  הצלנו  עדיין  ביעדים, 
שבין 18 ל-21, ואף 1,800 מ’חכמי יבנה’ המבוגרים 
בחוק  קיים  שלא  )מה   21 גיל  על  העולים  יותר, 
עולם  ‘מציל   – לפיד  ליאיר  גודל  “הבו  הנוכחי([. 

התורה’”...

אולם כמובן לכל וכפי שידוע לכולם, איש לא טען את הטענות 
מלחמת  התנהלה  לפיד  כנגד  אדרבה,  לפיד.  חוק  כנגד  הללו 

חורמה בניצוחם של מרנן גדולי ישראל זצוק"ל ויבלחט"א.

ברור לחלוטין, שכל העלאת הטענות הללו כיום, מהווה מפנה 
דרמטי מעמדתם הברורה והנחרצת של גדולי ישראל שהובאה 
ישראל  גדולי  הן דעת  ג׳(.  לעיל פרק  )וצוטטה  נאמן”  “ביתד 
היא ש”יש להוקיע את מובילי הפשרות בדמות יעדים ומכסות 
וכו’, שכן מדובר בגזירת שמד ובנפשנו הדבר”, ו”עמדתנו מול 
השלטונות היא שהפטור לא יהיה תלוי במספר מתגייסים”, ואילו 
כעת, נשמעת טענה חדשה: היעדים אינם גזירת שמד, ולא נורא 
ש”הפטור יהיה תלוי במספר מתגייסים”. מדוע? כי בסה”כ ניתן 
לעמוד ביעדים, וגם אם לא, “הרווחנו שנות שקט” ו/או “השגנו 

את הרע במיעוטו”.

ונשאלת השאלה: האין זה מן היושר להצהיר קבל עם ועולם 
כי העמדה השתנתה? שדברי גדולי ישראל הנ"ל אינם מחייבים 
כיום? וכיצד ניתן לנסות לכפות על אגודת ישראל לקבל אף 

היא את שינויי העמדה?

ומן החובה להדגיש: הדברים הברורים הנ"ל של גדולי ישראל 
אב  שבין  בתקופה  נאמרו  נאמן",  ב"יתד  שפורסמו  זצוק"ל 
תשע"ב לאדר תשע"ד. תקופה זו הייתה מיוחדת במינה, שכן 
לא היה אז כל חוק המאפשר לשר הביטחון לדחות את גיוסם 
של בני הישיבות )חוק טל פקע באב תשע"ב – כהוראת בג"ץ, 
וחוק לפיד חוקק באדר תשע"ד(. ולמרות זאת, גדולי ישראל 
התורה"  לעולם  שקט  שנות  כמה  להשיג  ש"כדאי  חשבו  לא 
גם במחיר של יעדים והתניית הדיחויים במספר המתגייסים. 
נהפוך הוא, דווקא בתקופה זו הודגש שוב ושוב בשם גדולי 
גזירת  הם  ש"יעדים  שופרם,  את  המהווה  בעיתון  ישראל, 

שמד".

את  לחלוטין  הסדיר  בעצם  לפיד”  “חוק  הרי  שוב:  ויודגש 
מעמד בני הישיבות למשך שלוש שנים תמימות, שכן עד החוק 
היו כל בני הישיבות מחויבים ועומדים בגיוס )לאחר פקיעת חוק 
טל(. למרות זאת, איש לא ראה את לפיד כ”מציל עולם התורה”, 
או למצער, כמי שדואג ל”רע במיעוטו” בכך ש”העניק לעולם 
הוצג,  אז  לפיד  ואדרבה,  אדרבה  שקט”.  שנות  שלוש  התורה 
זצ”ל  שטיינמן  שהגראי”ל  אז  ופורסם  ישראל,  כעוכר  ובצדק, 
התבטא אודותיו “ימח שמו וזכרו”, שאמנם הוא ביטוי הקשה 
מאוד לאמרו על איש מזרע ישראל, אך לא כשמדובר באדם 

החפץ לקעקע את יסוד קיומנו.

הן בעיצומה של אותה תקופה בה היו כל בני הישיבות ללא 
הסדר חוקי, פורסם ב"יתד נאמן" ראיון עם הרב משה גפני, בו 
הוא מבהיר כי הנציגות החרדית מתנגדת בתוקף רב לכל סוג של 
יעדים ולכל סוג של סנקציות כלכליות או פליליות, גם אם הם 
מעניקים כמה שנות שקט, ושוב יודגש: באותו יום בו התפרסם 
כל  ללא  הישיבות  בני  כל  היו  תשע"ד(,  טבת  )כ"א  הריאיון 
בגאון  גפני  הרב  הביע  זאת  כל  וחרף  למעמדם,  חוקי  הסדר 
את התנגדותה הנחרצת של היהדות הנאמנה לכל חוק שישית 
יעדים, אפילו לעוד כמה שנים, ולכל סוג של סנקציות. )ראה 

במסגרת את דברי הרב גפני בריאיון הנ"ל(.



2223

הריאיון של הרב גפני ב"יתד נאמן"
כ"א טבת תשע"ד

הרב משה גפני בשנת 
תשע״ד: "אין מקום למכסות 
או ליעדים"; "אנו מתנגדים 
בכל תוקף באופן הנחרץ 
והחמור ביותר, הן נגד 
סנקציות פליליות והן נגד 
סנקציות כלכליות"

להלן דברי הרב משה גפני שאמר בימי ׳חוק לפיד׳ בשנת 
תשע״ד, בהם הבהיר כי יש להתנגד בתוקף לכל חוק הקובע 
יעדי גיוס וסנקציות כלכליות או פליליות, גם אם הוא מעניק 
ארבע "שנות שקט", וגם אם המצב הנתון כעת הוא שאין 
ריאיון   )מתוך  הישיבות.  בני  כל הסדר חוקי למעמדם של 

שהתפרסם ב"יתד נאמן" – כ"א טבת תשע"ד(:

הישיבות  בני  מעמד  בנושא  שקד  בוועדת  “הדיונים 
הכנסת  חברי  של  פוסקת  הבלתי  ופעילותם  נמשכים, 
ומניעת  התורה  לומדי  להסדרת מעמדם של  החרדיים 
הפגיעה בהם, נעשית הן בוועדה עצמה ובדיוניה הרבים, 
וגורמי  המדינה  קברניטי  עם  בישיבות  לה,  מחוצה  והן 
השלטון הבכירים, וזאת בניסיון והשתדלות למנוע כל 
סנקציות  תהיינה  שלא  ההצהרתית  ברמה  הן  פגיעה, 
סנקציות  יוטלו  שלא  המעשית  ברמה  והן  פליליות, 
כלכליות על לומדי התורה, שלומדי התורה לא ייפגעו, 

יתגייס לצבא. ישיבה לא  ושאף בחור 

בשיחה עם “יתד נאמן”, מסביר הרב גפני את המצב 
הנכון לעת עתה, מבאר את דרכי הפעולה שהורו גדולי 
התורה, ומבהיר לכל מי שצריך לשמוע, “אל תנסו אותנו 

ואל תפגעו בציפור נפשנו”.

“אנו  משנה:  כותרת  מופיעה  הריאיון  כתבת  בהמשך 
מתנגדים למכסות ולסנקציות בכל תוקף, להפך, יש לפעול 

הכותרת: תחת  נכתב  וכך  הלומדים”.  מספר  להגדלת 

“...צריך קודם כל להבין מה הממשלה רוצה לחוקק", 
ההצעה שלהם שאנו מתנגדים לה מכל וכל ועושים כל 
מה שניתן למנוע זאת, היא שבשנים הראשונות ידחה 
גיוסם של כלל תלמידי הישיבות למספר שנים, וכל מי 
שגיוסו יידחה כעת – יקבל לאחר מכן פטור מלא מהצבא 
אם הוא אכן ימשיך ללמוד. אך על פי ההצעה שלהם, 
לאחר 4 שנים מחקיקת החוק, הצבא קובע לעצמו יעדי 
גיוס שונים – ובמידה ובציבור החרדי לא יעמדו ביעדי 
הגיוס שהם רוצים לקבוע לאוכלוסייה מוגדרת זו, ייכנסו 
הדיון  מתנהל  עליהן  אשר  החדשות  התקנות  לתוקפם 

בימים אלו”.

שאלה: התקנות החדשות עליהן אתה מדבר, הן בעצם 
הסנקציות?

סנקציות  להטיל  אם  בממשלה  ויכוח  “יש  תשובה: 
כלכליות או פליליות, אנו מתנגדים בכל תוקף באופן 
הנחרץ והחמור ביותר, הן נגד סנקציות פליליות כאשר 
שלומד  בעולם  היחידה  המדינה  נהיה  שאנו  יתכן  לא 
תורה הופך להיות עבריין, לא יקום ולא יהיה ונלחמנו 
תוקף  בכל  מתנגדים  גם  אנו  אך  כוחנו,  בכל  כך  על 
לסנקציות כלכליות כאלו או אחרות. אנחנו מדגישים 
שוב ושוב את עמדתנו, והיא שכל לומדי התורה, כולם, 
למכסות  מקום  כאן  אין  הפרעה.  ללא  ללמוד  ימשיכו 
או ליעדים, יש מקום להגדיל את מספר לומדי התורה 
ולא לפגוע באלו שעושים זאת. גם עצם האמירה שיש 
הצהרה  היא  התורה,  לומדי  על  כלכליות  סנקציות 
תקדימית שאנו מתנגדים לה מכל וכל, לא היה תקדים 

בהיסטוריה”. כזה 
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ומה עם “חילול השם שבסנקציות 
הפליליות”?

הגראי”ל  בשם  פורסם  לפיד”  “חוק  בתקופת  מכך:  יתירה 
שטיינמן זצ”ל ושאר גדולי ישראל, כי עיקר המאבק הוא כנגד 
“חילול השם” שב”סנקציות הפליליות”. הובהר כי עצם הדבר 
עמידה  אי  של   – מסוימת  שבסיטואציה  מצהירה  שהמדינה 
ביעדים – יושלכו לומדי תורה אל הכלא, מהווה “חילול השם” 
ומעמדי קריעה  יש לערוך עצרת מיליון  כנגדו  מאין כמותו, 
ואזיקים1. “יתד נאמן״ פרסם אז בשם גדולי ישראל, כי על אף 
שיתכן שהסנקציות הכלכליות גרועות יותר )מבחינת התוצאה 
המעשית העלולה לבוא בעקבותן(, אך “הסנקציות הפליליות 

מהוות חילול השם איום ונורא״.

יעקובזון  אליהו  הרב  ע”י  בהירות  ביתר  נאמרו  הדברים 
היציאה  לקראת  בשיחתו שנשא  דק”ק תפרח,  רב   – שליט”א 
ל”עצרת המיליון”, כשדבריו פורסמו ב”יתד נאמן” ל’ אדר א’ 

הדברים: להלן  תשע”ד, 

“על מה זעק מרן ראש הישיבה שליט”א? הוא לא דיבר על 
פחד מסנקציות, הוא לא דיבר על הדאגה לבחורי הישיבות, 
הוא אמר דבר אחד: יש כאן חילול ד’ נורא, בעצם אמירה, 
שיש איזה היכי תימצי שבחור שישב וילמד, יחשב לו הדבר 
לא  שזה  לכולנו  שברור  אף  האמירה.  עצם  פלילי,  לעוון 
יקרה, זה לא יכול לקרות. אבל עצם האמירה של סנקציות 
פליליות על לומדי התורה, זה אומר שיש כאן איזו עבירה 

לשבת וללמוד, זה חילול ד’ נורא”.

הפכו  כיצד  התהפך?  הכל  כיצד  עתה?  השתנה  מה  ובכן, 
גם  הן  שקט"?  "שנות  ולהרווחת  פורתא'  ל'הצלה  היעדים 
עתה קיימת הצהרה ברורה, לפיה אם הציבור החרדי לא יעמוד 

1 יש להדגיש, שעמדה זו שפורסמה אז בשם הגראי"ל זצ"ל, עומדת בסתירה מוחלטת לדברים שפורסמו לאחרונה בשמם של מצדדי החוק. לפי 
־הפרסומים, התייחסו המצדדים לחששה של היהדות הנאמנה "שאי יציאה מהקואליציה היא בגדר הסכמה והצהרה המכירה בסנקציות נגד לומדי התו

רה", וכנגד זה כתבו ש"טענה זו באה מאחד מאנשי ה'ציונות הדתית' המכירים בחוקי המדינה כערך עליון, ואילו אנחנו התחנכנו לאור גדולי התורה 
שכל חוקיהם הבל וריק". אולם כאמור, דעת הגראי"ל הייתה שעצם ההצהרה שלומדי התורה יהיו נתונים לסנקציות פליליות, מהווה חילול השם עצום, 

ושיש למחות כנגדה בקול רעש גדול ולדרוש בתוקף שינוי יסודי של החקיקה.

ביעדים במשך שלוש שנים ברציפות, יושלכו לומדי התורה אל 
הכלא במידה ולא יתגייסו )ככל צעיר אחר במדינה שאינו מקיים 
מה עם חילול השם? כיצד ניתן לתמוך, ולו  את חובת גיוסו(. 
פסיבית, בחוק כה נורא שהצדיק בשעתו מחאות כה דרמטיות?

וכעת, נפנה לגופן של טענות:

א. “מה הבעיה? נעמוד ביעדים!”

הישיבות  מראשי  אחד  בשם  בתקשורת  פורסמה  זו  טענה 
הלשון: בזה  שליט”א, 

המצב  על  מבוססים  לחוק  בתיקון  שמוזכרים  "היעדים 
איננו  אנו  חרדים.  כ-3,000  התגייסו   2017 שבשנת  הנתון 
מכירים אפילו בן ישיבה אחד שהתגייס לצבא... משמעות 
הדבר שפוטנציאל המתגייסים החרדים ברוב רובו המוחלט 
אינו מקרב בני הישיבות היושבים ועוסקים בתורה, ואכמ"ל. 
מרכיב  שום  בהם  אין  אך  לרוחנו,  אינם  שהיעדים  בוודאי 

שיביא לגיוסו של בן ישיבה היושב ועוסק בתורה".

הנתונים מופרכים

ש-60%  שחושב  מי  שיש  הדעת  על  להעלות  מאוד  קשה 
ועוסקים  היושבים  ישיבות  בני  אינם  החרדי  הציבור  מבני 
היטב במה  ויודעים  יושבים,  בתורה. הלא בתוך עמנו אנחנו 

הזה? המופרך  הנתון  עם  להסכים  יכול  מישהו  וכי  מדובר. 

הסנונית  רק  הם   ,2017 בשנת  שהתגייסו   3,000 אותם  הן 
הראשונה. לפי החוק, בשנה הקרובה צריכים להתגייס מכמעט 
אותם שנתונים עוד למעלה מ-3,000 בחורים, ובשנה שאחריה 
ישנם  האם  שנה.  מידי  עולה  והמספר  בחורים,  כ-4,000  עוד 
אלפים כה רבים שאינם מבני הישיבות? הרי כל מי שמכיר את 
הנתונים, ולו באופן מינימלי, יודע שמדובר בנתונים הרחוקים 

נכונים. מלהיות  מאוד 

האחרונה  בשנה  שהתגייסו   3,000 אותם  גם  מזאת.  יתירה 
בלבד, חלקם הוא מקרב בני הישיבות ואברכי הכוללים, ורבים 
מהם ישבו ועסקו בתורה. חלק גדול מהם הצליח הצבא לגייס 
באמצעות הערמת קשיים בירוקרטיים שגרמו להם לאבד את 
מעמד בן הישיבה. כבר כיום קיימים לפחות חמשה ארגוני הצלה 
הכורעים תחת נטל הפניות של הבחורים והאברכים שאיבדו את 
ובעוד  ואחרים,  כאלו  טכניים  כשלים  הישיבה בשל  בן  מעמד 
שבעבר היו הכשלים הללו נפתרים בין רגע, כיום הם הופכים 
לסיבוכים של ממש, הגורמים במקרים רבים לחיול בפועל של 
בני ישיבות, בעיקר מהפריפריה. דעת לנבון נקל שהתופעה הזו 

רק תלך ותגבר ככל שהיעדים יגדלו.

ישנם אולי כאלו הטוענים שיש בידם “נוסחה סודית” המסבירה 
את המספר הגבוה של המתגייסים שהגיעו למרות ש”אף בחור 
ישיבה לא מתגייס” )ומסתתרים תחת ניסוחים מעורפלים של 
“ואכמ”ל”...( אולם כנגדם יש את ארגוני ההצלה המחזיקים בידם 

יתד נאמן בשם הגראי״ל שטינמן: 
סנקציות פליליות זהו חילול ד’ נורא ואיום
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הגר״י רוזן שליט״א: ״אנחנו רוצים 
מלחמה עכשיו! עכשיו, כשיש לנו את 
הכוחות, עכשיו אנחנו רוצים להילחם!"

24

שהתפרסמו  שליט"א  רוזן  מהגר"י  בהירים  דברים 
ב"יתד נאמן" ד' ניסן תשע"ד )הדברים נאמרו בתקופת 
בשאלת  הגדולה  ההתחבטות  רקע  על  לפיד,  חוק 

הגיוס(: בלשכות  הישיבות  בני  התייצבות 

"אני רוצה בהזדמנות הזאת לחלוק אתכם חוויה 
גדולה שחוויתי אתמול. אתמול זכיתי להיכנס למרן 
ראש הישיבה שליט"א, בנושא העומד על הפרק - 
נושא הגיוס שצריכים לדעת את ההתייחסות כלפיו, 
ולדון לפניו כתלמיד הדן בקרקע בנושא הזה. איך 

צריכה להיות היום ההנהגה".

אחרי  כיום,  מאוד.  קשה  דילמה  יש  "כידוע, 
חוק  החוק,  את  החילו  ימ"ש  הארורים  שהרשעים 
חיילים  להוסיף  אינה  הברורה  שכוונתו  הגיוס 
מי  ברורים.  הדברים  אותנו.  לחלן  אלא  לצבא, 
בבירור,  יראה  עצמה  בתכנית  מעט  שמעיין 
אותם  ככל  אותנו  לעשות  מטרתה  כולה  התכנית 
אבל  לתוקפו,  נכנס  החוק  ומטעים.  טועים  בנים 
לכאורה אינו נוגע לנו היום. לא צריך להיות מצוי 
בכל הפרטים, אבל באופן כללי צריך לדעת בפני 
מה אנחנו עומדים. לפני כמה ימים היה כינוס של 
צריכים  הישיבות  בני  כי  בו  ודובר  ישיבות  ראשי 
שיוכלו  מנת  על  הדברים  לעיקרי  מודעים  להיות 

שהוא". מצב  לכל  עצמם  את  להכין 

"הם לקחו יועצי תקשורת, אנשים שמכירים את 
ביניהם משתפי"ם, משתפי"ם  ויש  הציבור החרדי, 
שצריכים לרחק אותם, אני מניח שבהמשך זה יהיה 
מהמחנה  אותם  להרחיק  צריכים  לכם,  גם  נוגע 
שמתוך  אלו  היותר,  הגרועים  הם  בזרוע.  ואפילו 

להם..." מייעצים  החרדי  הציבור 

של  קטנים  לא  מספרים  יעדים,  הציבו  "הם 
והיה  חרדים, שאותם הם מייעדים ל'שרת' בצבא. 
וקרוב לודאי שאכן  אם לא יעמדו ביעדים האלו, 
חוץ  כולם,  על  גיוס  חובת  תחול  אזי  יעמדו,  לא 
על  ייקבעו  עילויים שכנראה  מאלף שמונה מאות 
פירון,  נתניהו,  בנט,  לפיד,  הגאונים'  ה'רבנים  ידי 
שר"י, הם יקבעו מי לדעתם ראוי ללמוד. לכאורה, 
מצד אחד, מה אנחנו צריכים היום? שלוש שנים זה 
הרבה זמן, אם נבוא למצב כזה אז נלך להילחם, 
אבל למה לנו להקדים את המלחמה להיום? היום 
מה הם רוצים? סך הכל שילכו להתייצב כמו תמיד, 
לעבור את הבדיקות כמו שהיה עד היום ולקבל את 

הדיחוי הרגיל, אין ממ"ח! למה לנו להילחם עכשיו, 
מקדמינן!" לא  פורענותא  אקדומי 

היא  הזו  התוכנית  הרי  פשוט.  לא  זה  "אבל 
תוכנית מוזרה, למה הם דוחים את הביצוע לעוד 
שלוש שנים? יש להם כרגע את הכח, מדוע הם לא 
כולם?" על  גיוס  חובת  להחיל  עכשיו  כבר  מתחילים 

גמורים,  רשעים  הם  גמורים.  שוטים  לא  "הם 
הם  שאם  יודעים  הם  גמורים.  שוטים  לא  אבל 
דת  מלחמת  תהיה  דבר,  כזה  עם  עכשיו  יבואו 
רוצים  הם  דת.  ממלחמת  חוששים  והם  נוראית 
כעת לעבוד במשך שלוש שנים שיהיו הרבה מאוד 
עמותות  יש  פיתויים,  מיני  כל  יש  לצבא.  שילכו 
להגיע  רוצים  הם  כסף...  הון  אזרחיות שמקבלות 
של  קטנה  לא  קבוצה  תהיה  שנים  שלוש  שתוך 
לובשי מדים )הערת מערכת: מן הראוי לציין שמאז 
חרדים,  כרבבת  עוד  התגייסו  הדברים,  שנאמרו 
רח”ל(. והם יעשו כל מאמץ כדי שיישארו חרדים, 
בתוך בתי הכנסת שלנו, בתוך הקהילות שלנו, ועל 
ידי זה יקררו אצלנו את היחס לצבא. הנה, יש יהודי, 
וחליפה,  כובע  עם  בגדים',  'שמונה  עם  שלבוש 
שולח את הילדים שלו לחיידר, והוא בצבא. זה לא 
תרתי דסתרי. כך הם רוצים לקרר את הציבור, כדי 
שבעוד שלוש שנים תהיה מלחמה, זו כבר תהיה 
מלחמה קרירה יותר. אם אחוזים מהציבור החרדי, 
אלא  ולפיד  בנט  של  כמו  אחים  לא  שלנו,  אחים 
אחים אמיתיים, שאיתם אנחנו ממש כתף אל כתף, 
יהיו חלק מהצבא, הם סבורים שלא נילחם בצבא 
באותה עוצמה, כי אנחנו לא נילחם באחים שלנו. זו 
התכנית. לקרר במשך שלוש שנים את האמבטיה 
תהיה  המלחמה  שנים  שלוש  ובעוד  הרותחת, 

יותר". פשוטה 

על  נכריז  עכשיו  שכבר  מצריך  זה  "לכאורה, 
לא  אנחנו  עכשיו  שכבר  להם  נודיע  מלחמה. 
שנים?  עוד שלוש  רוצים מלחמה  הם  מתייצבים. 
אנחנו רוצים מלחמה עכשיו. עכשיו, כשיש לנו את 

להילחם.״ רוצים  אנחנו  עכשיו  הכוחות, 

הנה כי כן, עמדת היהדות החרדית היא שאין מקום 
היחס  את  לקרר  שעלולים  עתידיים  ליעדים  להסכים 
עכשיו,  עכשיו,  מלחמה  רוצים  "אנחנו  אלא  לצבא, 
כשיש לנו את הכוחות, עכשיו אנחנו רוצים להילחם".
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מאות ואלפי תיקים שטופלו על ידם, של בחורים ואברכים בני 
ישיבות, בעיקר מהפריפריה2, שגויסו בכפיה ונגד רצונם. ארגוני 
המידע  להציג את  מוכנים  הם  “ואכמ”ל”.  אומרים  לא  ההצלה 
“אנא!  ושוב:  שוב  ומתחננים  לעזור,  שיוכל  מי  לכל  שבידם 
הקימו וועדת רבנים מוסכמת על כל הצדדים ועל גדולי ישראל, 
שבפניה יובאו כל הנתונים, הן מצדנו, והן מצד אלו הטוענים כי 
“אף בחור ישיבה לא גויס”, ונברר את הדברים כשמלה”. אנו 
מתחננים בפני המתווכחים עמם: שתפו גם אתם פעולה בהקמת 
וועדת רבנים שכזו, ואל תיוותרו תחת ‘מעטה הסודיות’. הרי לא 
ניתן לשכנע את גדולי ישראל באמצעות הצהרות שאינן מוכנות 

לעמוד בפני בירור.3

ב. אמנם לא יעמדו ביעדים, אך הרווחנו 
שש שנות שקט, ו”אקדומי פורענותא 

לא מקדמינן”

טענה נוספת נשמעה מכיוון מצדדי החוק: הן אמת שהציבור 
החרדי לא יעמוד ביעדים, אולם הרי בששת השנים הקרובות 
כוח  ליעדים  אין   2,020 עד  )כי  “שיניים”  ללא  עדיין  היעדים 
כופה, ורק החל מ-2,020, במידה ושלוש שנים לא יעמדו ביעדים, 
יפקע הסדר הדיחוי(, ואם כן, הרווחנו “שש שנות שקט” לעולם 

התורה.

וכך כתב אחד מראשי הישיבות, כפי שהתפרסם בתקשורת:

שרות  חוק  למלתעות  כולנו  נחשף  קצר  זמן  תוך  "הרי 
בטחון, שאתם כל כך חוששים שיחולו עלינו בעוד כך וכך 
שנים, אך מתוך חשש זה אתם באים לידי החלתו באופן 
מידי. וכי כמה שנים שקטות בנושא עדין זה, מילתא זוטרתא 

בעיניכם?". היא 

"שש שנות שקט?"

האם אכן מדובר ב"שש שנות שקט"?? הרי ברור שהצבא 
שהחוק  ביעדים  לעמוד  בכדי  המאמצים  כל  את  יעשה 
המספרים  אל  להגיע  יצליח  לא  הוא  אם  וגם  בפניו,  מציב 
להפיל  יצליח  הוא  חללים  כמה  יודע  מי  אך  האסטרונומיים, 
בדרך?! הן עד עתה ראינו כיצד הצליח הצבא להכפיל בתוך 
הוא  מי  עשרה!  פי  המתגייסים  מספר  את  ספורות  שנים 
כל  את  לעשות  הצבא  את  שיחייב  בחוק  לתמוך  המוכן  זה 
המאמצים לגייס אלפי בני ישיבות ולהפילם בפח הבירוקרטיה 
בנפשות  הן  הישיבה?  בן  מעמד  את  מהם  לשלול  במטרה 
עסקינן! בלב ליבו של כלל ישראל! מי הוא זה שמוכן לחשוף 
את הלב למגע ידיים זדוניות שמטרתם המוצהרת היא להמיתו 

2 כמובן שאיש לא מעלה בדעתו להבדיל בין בן ישיבה מ”משפחה מיוחסת” לבין מי שהתקרב בכוחות עצמו לבורא יתברך. למרות שהדברים הללו 
ברורים ואין בהם כל וויכוח, אולם כיהודה ועוד לקרא נצטט את הדברים שנאמרו ע”י ראש ישיבת “אור ישראל” הגר”י רוזן שליט”א והובאו ב”יתד 

נאמן” )י”ד טבת תשע”ד(:

“אנו צריכים לעשות כל מה שניתן, ושח”ו לא תהיה שום בקיעה בחומה, שח”ו לא ייווצר מצב שבן תורה אחד – ח”ו, יעזוב את ביהמ”ד, על 
זה אנו הולכים למסור את נפשנו, היה לא תהיה. יעקב אבינו מתי נאבק על המערכה? כשהוא יצא על פכים קטנים. אנו לא מוותרים על אף 
אחד, אנו יוצאים על פכים קטנים, אנו יוצאים גם על אלו שהמשפחות רחוקות מתורה, בין אם בעלי תשובה, או כאלו שלמדו במסגרות לא 
תורניות, אנו הולכים גם עליהם, גם עליהם אנו נלחמים, גם עליהם לא נוותר בשום פנים ואופן, לא תהיה שום פשרה! עולם התורה יישאר 

בתפארתו, יגדל ויפרח”.

3 ואגב, מול הטענה הנשמעת כיום ש”היעדים בלא”ה יתמלאו מכאלו שאינם בחורי ישיבות”, חובה לציין שב”יתד נאמן” ד’ ניסן תשע”ד, פורסמו דברים 
בשם ראש ישיבת “אור ישראל” הגר”י רוזן שליט”א, בהם נכתב כדלהלן: “הם הציבו יעדים, מספרים לא קטנים של חרדים, שאותם הם מייעדים ל'שרת' 

בצבא. והיה אם לא יעמדו ביעדים האלו, וקרוב לוודאי שאכן לא יעמדו, אזי תחול חובת גיוס על כולם”.

נשיקה? במיתת 

יש  מקדמינן",  לא  פורענותא  "אקדומי  טענת  של  ולגופה 
בנותן עניין להביא מדבריו של הגר"י רוזן שליט"א, שפורסמו 
ב"יתד נאמן", ד' ניסן תשע"ד, בהם ביאר היטב את גודל הצורך 
כבר  שנים שבהן  לחכות מספר  ולא  מיידית,  לצאת במלחמה 

יתגייסו ח"ו חרדים רבים )ראה מסגרת בעמוד הקודם(.

מלהגיע  חוששים  השלטונות  לפיהם  רוזן,  הגר”י  של  דבריו 
כל  בפני  בסיס  כהנחת  עומדים  החרדי,  הציבור  מול  לעימות 
על  החוזרים  השלטונות,  מקרב  למיניהם  ההחלטות  מקבלי 
דברים  להלן  כדוגמה קטנה,  ושוב.  ודומיהן שוב  אלו  אמירות 
)כ’  הגיוס  חוק  על  הכנסת שדנה  בוועדת  אופיר  איתי  שאמר 

:)4 עמ’  תשע”ח,  תמוז 

“המסקנה הראשונה שלנו הייתה שאנחנו צריכים לבוא 
עם איזה שהוא הסדר שהוא פרגמטי. זאת אומרת כשהיה 
ניסיון לבצע פעילות שהיא לעומתית, התוצאה של זה הייתה 

הפוכה. זו הייתה המסקנה הראשונה שלנו”.

ג. "גם החוק שנתמך על ידי הנציגות 
החרדית כלל סנקציות פליליות, ומה 

נשתנה עתה?"

טענה נוספת המושמעת בימים אלו בשמם של מצדדי החוק, 
היא כי גם החוק שנחקק לפני שלוש שנים בתמיכת הנציגות 
זכה  זאת  ולמרות  פליליות,  סנקציות  בחובו  טמן  החרדית, 
להסכמת גדולי התורה, ואם כן, טוענים הללו, מה נשתנה עתה?

המצדדים כותבים:

"איננו רואים סנקציות פליליות מעבר למה שקיים עד 
היום ובחיי חיותו של מרן הגראי"ל זצ"ל".

ובהמשך מוסיפים לטעון:

והרי  פליליות?  סנקציות  תחת  היינו  לא  עתה  עד  "וכי 
חוק שרות ביטחון חל כהיום הזה על כולנו, ובחוק הקיים 
יש סנקציות פליליות ברורות, ומה פשר הדיבורים שהחוק 
המוצע הוא שכולל סנקציות כאלו? מבחינה זו אין כל נפק”מ 

בין מה שהיה לבין החוק המוצע".

הן  הגדולה:  התמיהה  ועולה  בוקעת  הללו  הדברים  מול 
הגראי"ל חתם יחד עם כל גדולי ישראל על הצורך לקיים את 
"הסנקציות  ורק בשל  לפיד, אך  כנגד חוק  "עצרת המיליון" 
הכלא.  אל  תורה  לומדי  להשליך  הכוונה  ובשל  הפליליות" 
הפליליות",  ה"סנקציות  כי  ושוב,  שוב  נאמר  הגראי"ל  בשם 
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ניתן  כיצד, אפוא,  הן אלו המהוות חילול השם מאין כמותו. 
ועוד  פליליות,  סנקציות  כלל  האחרון  החוק  כי  לטעון  עתה 

הגראי"ל"??? "בהסכמת 

הנציגות  עת  שנים,  שלוש  לפני  כי  להכחיש,  יוכל  לא  איש 
21"(, התקיים  "תיקון  )המכונה  החוק  בתיקון  החרדית תמכה 
על כך דיון נוקב בציבור החרדי. רבים וטובים התנגדו נחרצות 
סביב  נסוב  עיקרו,  אף  ואולי  מהוויכוח,  גדול  חלק  לתמיכה. 
השאלה: האם החוק טומן בחובו סנקציות פליליות כנגד לומדי 

4  ציר הוויכוח נסוב סביב משפט עמום שנכתב בחוק, לפיו החל משנת 2,020 יוכל שר הביטחון להעניק דיחויים "בשים לב לעמידה ביעדי הגיוס", 
כשהדיון היה האם משפט זה מגביל את האפשרות להעניק דיחויים או לא. בהמשך, הבהירה המדינה בתשובתה לבג”ץ כי משפט זה מגביל את סמכותו 
של שר הביטחון, וכפי שחששו מתנגדי החוק, אולם את בג”ץ זה לא סיפק, הוא טען שהגבלת סמכותו של שר הביטחון עדיין עמומה מידי, ודרש 

שייכתבו דברים ברורים יותר.

התורה, או לא?4 בעוד מתנגדי החוק טענו כי יש בו סנקציות 
סנקציות  כל  בו  שאין  בלהט  בחוק  המצדדים  טענו  פליליות, 
פליליות. הידיעה שפורסמה ביתד נאמן למחרת העברת תיקון 
החוק, דיווחה על "ביטול הסנקציות הפליליות".  )ראה צילום 

הבא(. בעמוד 

לאור הדברים הללו, כיצד ניתן לקבל את הטענה ש"החוק 
הקודם כבר כלל סנקציות פליליות בהסכמת הגראי"ל"?

אפשרות מתן דיחויים לאחר תקופת הסתגלות במצב 
של אי עמידה ביעדים – השוואה בין החוקים

הסכמת 
מועצגה״ת 

)כן /לא(

מי הצליח 
לרמות את מי?

חוק לפיד:
)תיקון 19(

עד לגיל 21 יוכל שר הביטחון לדחות את שירותם של בני 
הישיבות ללא כל הגבלה.

לאחר גיל זה – סמכותו של שר הביטחון מוגבלת, לדחות 
את שירותם של 1,800 "מתמידים" בלבד לכל שנתון. כל 

השאר יחויבו בגיוס 

לא

הכל הבינו את המשמעות...

מיליון איש בארץ ובחו”ל 
יוצאים להפגין ברחובות

חוק יהדות 
התורה:
)תיקון 21( 

...לאחר גיל 
21 יקבע 

שר הביטחון 
את מספר 
התלמידים 

שיינתן להם 
דחיית גיוס 

- "בשים 
לב ליעדי 
הגיוס"....

)סעיף 26כב)ד( 
לחוק(

לפי פרשנות עו"ד יצחק מירון:

שר הביטחון יוכל להמשיך לדחות את שירותם של כלל בני 
הישיבות כמקדם

כן
חברי הכנסת הסבירו 

לכולם: “הצלחנו לרמות את 
הבג”ץ...”

לפי פרשנות פרקליטות המדינה:

]הפרשנות הקובעת, כל עוד בג"ץ לא מחווה דעתו 
אחרת[

עד לגיל 21 יוכל שר הביטחון לדחות את שירותם של בני 
הישיבות ללא כל הגבלה.

לאחר גיל זה יהא שר הביטחון רשאי להנפיק דחית גיוס אך 
ורק מעבר לכמות היעדים )בקירוב(, ואילו שאר התלמידים 

יגויסו.

לא

פרקליטות המדינה 
בתשובתה לבג”ץ )בנסיון 

להגן על החוק( מבינה שיש 
גבול עד כמה ניתן לרמות 

את הבג”ץ...

לפי פרשנות הבג"ץ:
]הפרשנות הקובעת סופית[

עד לגיל 21 יוכל שר הביטחון לדחות את שירותם של בני 
הישיבות ללא כל הגבלה.

פרשנות הבג"ץ לסעיף זה: סמכות שר הביטחון מוגבלת, 
 ,21 גיל  לכולם לאחר  מוסמך להעניק דחיית שירות  ואינו 
אך מכל מקום לא נקבע בחוק מהי כמות הדחיות שהוא כן 

להנפיק. מוסמך 

לא

הבג"ץ הודיע: "לא 
הצלחתם לרמות אותי..."

אני דורש שוויון ברור 
וקבוע בחוק, לא בנוסחאות 

עמומות ומעורפלות...

“מרמים את הבג”ץ...” - במבחן המציאות
תרשים 3
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ד. אין בחוק כל סכנה – פשוט  
“העסקונה החרדית מרמה את 

הבג”ץ”

טענה נוספת המושמעת על ידי חלק מתומכי החוק, היא כה 
מוזרה וחסרת אחיזה במציאות, עד כי איננו מצליחים להסבירה 
כלל, אולם היות ובכל אופן היא נטענת שוב ושוב, עלינו לשלול 

גם אותה. 

של  לגיוס  יביא  לא  הנוכחי  החוק  טוענים,  אותם  לדברי 
בחורי ישיבות כלל, וכל מה שנכתב בו מפורשות אודות יעדים 
וסנקציות כלכליות ופקיעת חוק וכו' וכו', הכל רק אחיזת עיניים, 

ו"בכדי לרמות את הבג"ץ"...

חוק.  הוא  החוק  הן  שחר.  חסרי  בדברים  שמדובר  כמובן 
אולם יש להוסיף בזאת את הטבלה בעמוד הקודם )תרשים 3(, 

מי..." על  עובד  "מי  היטב  הממחישה 

ה. “האיך נוטלים אחריות כה כבידה 
לסכן את כלל בני התורה? יש לבחור 

את ‘הרע במיעוטו’!”

בנוסף, טוענים מצדדי החוק כנגד המתנגדים: "כיצד אתם 
עולם  כל  את  להביא  כבידה  כה  אחריות  עצמכם  על  נוטלים 
כל  ללא  יוותרו  הישיבות  ובני  החוק  יפקע  בו  למצב  התורה 
חוק המסדיר את מעמדם? מהיכן האחריות לסכן כך את עולם 

התורה?".

עשרות  המוביל  בחוק  תמיכה  מדוע  הבן:  מבינתנו  נבצר 
אחוזים מהציבור החרדי אל מלתעות השמד, הינה התגלמות של 
ה"אחריות", ואילו התנגדות לחוק זה, תוך דרישה נחרצת להשיב 

5  על הוויכוחים בעניין סגירת הישיבה ועל ההכרעה שנפלה לבסוף, מספר מרן הח"ח זיע"א. לגודל חשיבותם של הדברים, יש לצטט את דברי הס"ק 
זיע"א במילואם )ח"ח עה"ת עמ' רנ"א(:

"בחורף שנת תרנ"ב גזרה מלכות רוסיא לקבוע שעתיים ביום ללימודי חול בישיבת וולוזי'ן המפוארה, ואיימו לסגור את הישיבה על מסגר אם הנהלת 
הישיבה תסרב למלאות דרישת הממשלה. ראש הישיבה הגאון הנצי"ב זצ"ל לא רצה לקבל עליו בעצמו את האחריות הגדולה, וכינס לאסיפה מיוחדת 
את גדולי הדור, רוב המשתתפים חיוו דעתם לבחור את הרע במיעוטו, להנהיג למודי חול למען הסר סכנת ההסגר, אבל לא כן הייתה דעת הר"מ הגאון 
רי"ד הלוי סולובייטשיק זצ"ל, בדמעות על לחייו הודיע ברבים החלטתו ע"פ התורה, כי אם אמנם מחויבים אנו להחזיק במעוז התורה להעמיד תלמידים 
ולמסור התורה לדור יבוא, אבל רק ע"פ הדרך שהתוו לנו אבותינו מאורי הדורות, אבל בדרכים ובאופנים חדשים אין האחריות מוטלת עלינו, יבוא 

נותן התורה ויעשה את שלו ואנו את נפשנו הצלנו, וכה החליט לסגור את הישיבה בשנת תרנ"ב לסדר "כלה גרש יגרש אתכם מזה".

והגבלות,  יעדים  כל  ללא  הוותיק  אומנותו'  'תורתו  הסדר  את 
מהווה "חוסר אחריות"?

כולם, לחוק  כולל  כולם,  בהן התנגדו  אותן שנים  הרי בכל 
לפיד, אותו הגדירו כ"גזירת שמד", לא היה זה חוסר אחריות, 
בני  מעמד  את  המסדיר  חוק  כל  היה  לא  אז  שגם  למרות 
הישיבות, וההתנגדות הנחרצת הזו לחוק, כללה עצרת מיליון 

ואזיקים. וקריעה 

על  בפומבי  אז  שהוצבה  מהשלטונות"  "דרישתנו  כן,  כמו 
זצ"ל, לפיה "הפטור  "יתד נאמן" בשם הגראי"ל שטיינמן  גבי 
לא יהיה תלוי במספר המתגייסים", לא היוותה חוסר אחריות, 
למרות שאותו ד' שבט תשע"ג, היום בו הוצגה הדרישה הנ"ל, 
היה עוד אחד ממאות הימים בהם בני הישיבות היו נתונים ללא 

כל הסדר המסדיר את מעמדם.

מדוע באותם ימים, היה ניתן לדחות חוק שכולו יעדים אף 
שכתוצאה מכך יוותרו בני הישיבות ללא הסדר חוקי, והדבר לא 
בודדות,  שנים  לאחר שחלפו  וכיום,  אחריות",  ל"חוסר  נחשב 

נחשב הדבר לחוסר אחריות?

ולגופו של עניין: שאלה שאלת "הרע במיעוטו" אינה שאלה 
חדשה, היא ישנה נושנה, והוכרעה בבהירות על ידי כל גדולי 

עולם, כשהכרעתם זו מהווה אבן יסוד בהשקפה החרדית.

על  נסגרה בשנת תרנ"ב  וואלוז'ין המעטירה  ישיבת  כידוע, 
ידי השלטונות הרוסיים, בשל סירובו העיקש של ראש הישיבה, 
דעת  חול.  לימודי  בה  להכניס  זיע"א,  מוואלוז'ין  הנצי"ב  מרן 
מרן הנצי"ב גובתה בתוקף ע"י מרן הבית הלוי זיע"א שהסכים 
על ידו. רבותינו הקדושים זיע"א ידעו היטב כי סירובם עלול 
לעלות במחיר סגירת הישיבה, כפי שאכן אירע, ולמרות זאת לא 

הסכימו להכניס בה ולו שעה אחת של לימודי חול.

מהיכן  האחריות?  "היכן  וטובים:  רבים  כנגדם  טענו  אז  גם 
ישיבה?"  כבידה לסגור  כה  לוקחים על עצמכם אחריות  אתם 
וזאת עלינו לדעת, כי באותם ימים, ישיבת וואלוז'ין היוותה את 
"רוב מניין ובניין" עולם התורה )שאר הישיבות פרחו בעיקר 
לאחר סגירתה(, ולמרות זאת, החליטו רבותינו זצוק"ל לסרב 
סגירתה!  במחיר  ואפילו  בישיבה,  חול  לימודי  להנהיג  בתוקף 
הקדושות,  הישיבות  על  לשמור  אנו  מחויבים  שאמנם  משום 
אך רק בדרך של תורה בטהרתה. אם אין לנו אפשרות לשמור 
על הישיבות בטהרתן, שוב אין אנו מחויבים בדבר, ויבוא נותן 

התורה ויקיים הבטחתו שהבטיח "כי לא תשכח מפי זרעו"5.

"יתד נאמן", הוא זה שהבהיר את הדברים באר היטב בנוגע 
ל"חוק הגיוס" )ג' אלול תשע"ג(. ויודגש: הדברים פורסמו בשעה 
שלא היה כל הסדר חוקי למעמד בני הישיבות, ודחיית הצעות 

"יתד נאמן מדווח על ביטול הסנקציות הפליליות"

ומרן הח"ח סיים את סיפור המעשה הזה במוסר השכל:

"בוא וראה עד היכן הגיעה דעת תורה של גאוני הדור העבר, לו הסכימו אז להנהיג לימודי חול בישיבת וואלוז'ין, הייתה ח"ו התורה משתכחת 
מדורנו, כי הלא כך דרכו של יצה"ר, פותח בשתי שעות ביום בלימודי חול, עד אשר משאיר לבסוף רק שתי שעות ביום ללימודי קודש... אבל 
מכיוון שהחליט לעמוד כעמוד ברזל ולא להתפשר כלל, אז מצאה לה התורה נתיבים ושבילים במקומות אחרים, ונפתחו ישיבות בכמה מערי 
ליטא ופולין בלא לימודי חול ונעשו לבסוף מבצרי התורה בדורנו, כי כן דרך המעיין, אם אתה סותמו מכן פורץ לו דרך ממקום אחר ומפכה את 

מימיו דרך שם, ובכגון זה אמרו ז"ל )שבת ע"ט( אשר שברת יישר כוחך ששברת, ובטולה זהו קיומה".
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הפשרה הייתה בעצם הותרת בני הישיבות כולם במעמד בלתי 
חוקי.

“כל ניסוח פשרני מכל סוג שהוא, שלא יאפשר לכל בן 
תורה להמשיך את לימודיו ללא הפרעה, בין כך לא יתקבל 
על דעת הציבור החרדי, לכן אין מקום לדיונים ארוכים. אם 
סבור אי-מי בוועדה שיהיה איש ציבור חרדי אחד שיסכים 
לפשרה כלשהי בנוסחה הברורה הזו, אזי טעות בידיו. לא 
יהיו פשרות בעניין זה, ואיש לא יוכל לכפות ולו גם על בן 

תורה אחד, להפסיק את לימודיו כדי לשרת בצבא”.

“יהיו בוודאי מי שינסו לשכנע שכדאי לקבל נוסחה זו 
הנחרצים  דבריו  ולעיונם  ‘הרע במיעוטו’,  או אחרת, מעין 
ריחפה  בימים בהם  מוואלוז’ין,  הנצי”ב  והברורים של מרן 
חרב הסגירה מעל פאר עולם הישיבות דאז. כידוע, במשך 
של  בטהרתה  לפגוע  רוסיה  ממשלת  ניסתה  רבות  שנים 
שפת  את  בה  ללמד  בתביעה  המעטירה,  וואלוז’ין  ישיבת 
המדינה, הליב”ה של אותם ימים... אולם ראש הישיבה מרן 
הנצי”ב זצוק”ל, דחה תביעה זו על הסף. גם לאחר לחצים 
מצד  כלפיו  שווא  עלילות  כדי  עד  שהגיעו  וקשים,  רבים 
משהוצעה לו פעם הצעת  זז מדעתו.  המשכילים, הוא לא 

פשרה והוא סירב, פנה אליו אחד העסקנים בתמיהה ושאל: 
את  רעות,  שתי  מתוך  לבחור  שיש  הוא  גדול  כלל  הרי 
הקטנה שבהם, ואם יסרב כבודו לחלוטין תיסגר הישיבה 
לגמרי, וכי לא עדיף להסכים לאיזו פשרה?... סיים הנצי”ב 
את דבריו בהתרגשות עצומה: אני לא אתן לשפה הרוסית 
כך,  בשל  יסגרוה  אם  ואף  הקדושה  בישיבה  רגל  דריסת 
מובטחים  שכן  שוב,  שתיפתח  סופה  כי  בהקב”ה  בטוחני 

מישראל!” תורה  תשתכח  שלא  אנו 

בנוגע  גם  שכן  נאמן,  ביתד  הומצאו  לא  שהדברים  וכמובן 
להתפשר  שאסור  זצוק"ל  רבותינו  הכריעו  כבר  הגיוס,  לחוק 
קמעה בכדי להציל את הנותר, בבחינת "הרע במיעוטו", אלא 
עלינו לעמוד בתוקף על קיום הישיבות ללא כל פשרה, ואם אין 

ידינו לגמרי. זאת, מוטב נמשוך  באפשרותנו לעשות 

וכך כתבו הגרי״מ פיינשטיין, הגר"ז רוטברג, הגרמ"ש שפירא, 
לחברי  במכתבם  זצוק"ל  אויערבאך  והגר"ש  זלזניק,  הגרא"י 

הכנסת )סיון תש"ס(:

דבר  לתקן  מחויבים  שאיננו  וברור  פשוט  זה  "ודבר 
שקלקולו בצידו, וכפי אשר קיבלנו מרבותינו שלא לעשות 
כל חשבונות ומקח וממכר בעניינים אלו, ואם אין בכוחנו 
לתקן כראוי מוטב שנמשוך ידינו לגמרי ומן השמים ירחמו 

דבטלה". עבידא  וגזירה 

הדברים  את  הנ"ל  במכתב  הוסיף  זצ"ל  לפקוביץ  הגרמ"י 
הבאים:

"וראיתי להוסיף שמעולם לא שמענו ולא הי' גזירה כזו 
שראשי ישיבה וגדוליהם יתנו יד וסיוע למזימותיהם הגלויות 
למעט לומדי התורה ובני ישיבות שיחי', ואין מקום להסתמך 
בדבר חמור כזה של קיום התורה ולומדיה על דעותיהם של 
עסקנים שהם רק דרכי פוליטיקה של זמנינו, ואנו אין לנו 
לחוש לרשויות הקמים עלינו לא מבתי הסוהר שלהם ולא 

מתקציביהם, כי מובטחים אנו שלא תשכח וגו'."

הגרמ"י  שפירא,  הגרמ"ש  ע"י  גם  נכתבו  אלו  מעין  דברים 
זלזניק  הגרא"י  שיינברג,  הגרח"פ  רוטברג,  הגר"ז  לפקוביץ, 
והגר"ש אויערבאך זצוק"ל, במכתב שפרסמו באדר א' תש"ס:

כה,  עד  שהיה  ממה  נימה  כמלוא  ולשנות  לזוז  "אין 

מכתב הגרמ״י ליפקוביץ זצ״ל

יתד נאמן )ג' אלול תשע"ג( מוכיח מסגירת ישיבת 
בטענה  פשרה  להצעות  להתפתות  שאין  וואלוז'ין 

שבלעדיהם יהיה מצב גרוע יותר
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הצעותיהם  לקבל  אנו  שמחויבים  באיומים  יפחידונו  ובל 
ומזימותיהם כדי להציל זה לעומת זה וכדו', כי לא מפיהם 
אנו חיים כי אם מהבטחת הבורא ית"ש שלא תשתכח תורה 
מישראל, וכל כלי יוצר עלייך לא יצלח. ומובטחים אנו שכל 
המקבל עליו עול תורה מעבירין ממנו עול מלכות ועול דרך 
תורה  של  קיומה  מדרכי  בחוש  הדבר  נראה  וכאשר  ארץ, 

וקיום לומדי תורה בכל הדורות".

ובעניין זה יש להדגיש: דברי גדולי ישראל זצוק"ל הנ"ל היו 

ביחס לחוק טל. אולם ברור שגם אלו שתמכו בחוק טל, היה זה 
אך ורק משום שלא היו בו יעדי גיוס מחייבים לציבור החרדי. 
בחוק המוצע כיום, הכולל יעדי גיוס מחייבים לציבור החרדי, 
פשוט וברור שהכל מודים שאסור לשתף פעולה עמו, וכפי שהיה 
פשוט כן לכולם בנוגע ל"חוק לפיד", ומשכך, אין כל טענה ש"אם 
לא נקבל את החוק בג"ץ יפסול את מעמד כל בני הישיבות", 
שכן ביחס לחוק זה הכל מודים שהיות ואין לנו אפשרות לתקן, 
ידינו לגמרי ומן השמים ירחמו, וכפי שנהגו כן  עלינו למשוך 

ביחס לחוק לפיד בהנחיית הגראי"ל שטיינמן זצ"ל.

 כסלו תשע״ט לפ"ק בס״ד

 אל מע״כ מרנן ורבנן ראשי אלפי ישראל אשר בארה״ב שליט״א

 במענה לשאלתכם אודות מצבנו בארה״ק:

הנה אחרי פרסום החוק המוצע ופירושו הברור של היועץ המשפטי לממשלה, הרי הדבר ברור כשמש שעיקרו ויסודו 

 והאמונה דעם קדוש.הוא לקעקע את כל יסוד הישיבות הק' ויסוד הקדושה 

ראש לכל, הצעת החוק היא כי כל המשך קיום הסדר הדיחוי לבני הישיבות, מותנה בכך שמתוך היהדות החרדית 

יתמלאו "יעדים ומכסות" תמורת אלה שישארו בהיכלי הישיבות, דהיינו שמכל מחזור יתגייסו אלפים מהציבור החרדי 

ים לששים אחוז מכל מחזור וכפי שכתב היועץ המשפטי לממשלה בחוות והישיבות, ותוך עשרים שנה יגיע אחוז המתגייס

 (, ובאם לא יעמדו בתנאי זה, יתבטל הסדר "תורתו אומנותו" לחלוטין.11ובסעיף  7דעת שלו )בסעיף 

לכל עתידו של הציבור  סכנה קיומיתגם עצם הדבר של הצבת "מכסות ויעדים", בפרט ביעדים גדולים כל כך, מהווה 

ארה"ק, אשר כידוע לכל הרוצה לידע, שרוב רובם של הציבור החרדי בגיל זה הינם בני ישיבות היושבים ועוסקים החרדי ב

בתורה הקדושה, ואין שום דרך לעמוד ביעדים כאלו, ואף לא בהרבה פחות מזה, מבלי לגייס גם רבים מאד מבני ישיבות 

כלי התורה, אשר ברצונם לחיות חיי יהדות וטהרה ולהקים היושבים ועוסקים בתורה, ומכש"כ אלו שלא זכו להסתופף בהי

בתים כשרים בישראל, שהם נתונים בסכנה עוד יותר גדולה מלומדי התורה, ובודאי מקומות הצבא עלולים לדרדר אותם 

אל עברי פי פחת ה"י, כנודע מהמתחולל שם אשר רבים חללים הפילו עד כדי פריקת עול לגמרי רח"ל, ובלי שום ספק 

 ה יביא לשינוי כל מהותו ורוחו של כל הציבור החרדי.שז

ובפירוש כתבו שוב ושוב, שאין ביכולתם להחיל את החוק באם לא יתקבל בהסכמה רחבה של כל שדרות הציבור 

 החרדי, וע"כ הסכמתנו לחוק היא עצמה הסיבה הגורמת להחלתו.

שנים הבאות יפקע החוק,  6-יעמדו ביעדים בוהנה יש המציעים לתקן את החוק בשינוי הסעיף הקובע שבאם לא 

ותמורת כן לכתוב שבאופן זה תהא הממשלה רשאית לחוקק חוק חדש. אך ברור שתיקון זה אינו תיקון כלל, ראשית כי לא 

ניתן לדעת מה יגזור אז עלינו החוק החדש, אשר מתוך נסיון דברי הימים, בכל פעם הגזירות רק הולכות ומתחזקות יותר 

 ם.מקודמיה

מלבד זאת שום חוק חדש, לא ישנה כלל את עצם מהות החוק, שכן כל סיבת פקיעת החוק הקודם ע"י הבג"צ היה 

משום שאינו מספיק שיוויוני, ולכן כל זמן שהחוק לא יבטיח שהציבור החרדי יקציב מתוכו מספיק מגוייסים, שיביא 

וע״כ העצה חוק שכזה לא יעמוד בתביעת הבג"צ.  בהמשך לשויון מלא לכמות המתגייסים החילוניים, או קרוב לכך,

 היחידה שנותרה לנו היא להתנגד בכל התוקף לגיוס בני הישיבות.

והנה כידוע נתפרסם כאן בארה"ק דעת חכמי מועצת גדולי התורה שיש לעמוד כנגד החוק עד כדי מסירות נפש, אבל 

 למנוע את העברתו. תנוכל מה שביכולעדיין יש סכנה גדולה להעברת החוק באם לא נעשה 

ועתה עינינו נשואות אליכם ראשי עולם התורה והחסידות שבגולת אריאל, אשר מאז ומעולם עמדו לימין אחיהם 

שבארה"ק ולמאבקם בגזירות על הדת, להתייחס לגזירה זו כאל סכנה קיומית לציבור החרדי, ואילו היה מדובר בסכנת 

מה שביכולתכם לטכס עצה להצלה, והדבר פשוט וברור שכן הוא לכה"פ נפשות גשמית ברור לנו שהייתם עושים כל 

בהצלת הנשמות מלרדת לבאר שחת, וצריכים להתיישב ולדון כדת מה לעשות, על מנת למנוע בכל הדרכים את קבלת 

 החוק המוצע.

 הכותבים בחרדה גדולה ואימה ובתפילה ותקוה שירחם ה' עלינו ויושענו בישועה גדולה בקרוב ממש.

 יוסף משה שניאורסאהן יוסף דוד טייטלבוים מאיר הייזלער 
 טשיבין -ראש ישיבת כוכב מיעקב  כ״ק האדמו״ר מסאסוב ראש ישיבת עמק התלמוד 

 יוסף בנימין וואזנער רזובסקימשה ב 
 ראש ישיבת חכמי לובלין סלונים -ראש ישיבת בית אברהם  

זעקת גדולי ראשי הישיבות שליט״א
אודות סכנת החוק המוצע



3031

מכתבם של רבני חב״ד שליט״א
נגד הצעת החוק - כסלו תשע״ט

ב״ה כסלו תשע״ט

לכבוד מרנן ורבנן גדולי התורה האדמו"רים שליט"א

ידועים ומפורסמים דברי קודש חוצבי להבות של כ"ק רבנו: "... בני הישיבות אין לגייסם ולא 
יצאו בצבא, ולימודם תורתנו הקדושה בהתמדה ושקידה מגן ומציל על ארצנו הקדושה ת"ו ועל 

הדרים עלי'." )אג"ק ח"כ עמ' שיז(

לצערנו הגדול וכאב לבנו, הולך ומתבשל לאור פסיקת בג"ץ הסכם בין מפלגות אנטי חרדיות 
לבין פוליטיקאים "חרדים", המהוה, כביכול, "פשרה", ולפיו תוך זמן קבוע יש להגיע ל %60 
ממחזור הגיוס באופן קבוע, ובכך בעצם מחייבים רבבות בחורי ישיבות השוקדים על התורה 

להתגייס בעל כורחם רח"ל כדי למלא את היעדים שנקבעו בחוק החדש.

מניין יגיעו אותם בחורים?! מי יוכל להמשיך ללמוד ומי ייאלץ להתגייס לצבא?! לצערנו הרב 
חלק גדול ממילוי היעדים נלקחים גם מילדי אנ"ש, וכפי הנראה בחוק החדש הדבר רק ילך ויגדל 

היל"ת.

ידוע שכ"ק האדמו"רים שליט"א חברי מועצגד"ת הביעו התנגדות נחרצה להסכם האמור, 
ובאנו בזה בראש ובראשונה לחזק את ידם ולהצטרף למחאה חד משמעית נגד ההסכם המוצע 

שיביא היל"ת לגיוס בני הישיבות.

פונים אנו בזאת לכל מי שיכול לפעול נגד חוק הגיוס המסוכן האמור, ולעשות כל מאמץ כדי 
לסכל את המזימה הנוראה.

בזכות לימוד התורה נזכה במהרה לישועה ולהצלה האמתית והשלימה בקרוב ממש.

הרב גדליהו אקסלדור 
אב"ד חיפה

הרב ישעיהו הרצל 
רב העיר נצרת עלית

 הרב דוד מאיר דרוקמן
 רב העיר קרית מוצקין

הרב אשר לעמיל הכהן 
רב ק' חב"ד נווה יעקב י-ם

הרב טובי׳ בלוי
רב ק׳ חב״ד נוה יעקב

הרב ברוך בועז יורקביץ
 רב ק"ק חב"ד לוד

הרב טוביה זילברשטרום 
רב שיכון חב"ד ירושלים

הרב אהרן שפירא 
אבד"ק פרדס כץ ב"ב

הרב ישראל יוסף הכהן הנדל 
רב ק"ק חב"ד מגדל העמק  
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פרק סיום

ההתמודדות מול 
גזירת הגיוס

1  תרגום:  יהודים שגו, בשעה שהתחילו גזירות היבסקים היו היהודים חייבים לצאת נגדם למלחמה במסירות נפש, 
אמת יהודים רבים היו נהרגים, אולם כוחו של השטן היה נחלש, אולם כאשר לא נמצא מי שימסור נפשו במלחמה, 

נתחזקו היבסקים”.

נברר: מהי באמת הדרך האמיתית, המסורה  כעת 
בידינו מגדולי הדורות זצוק"ל, להתמודד מול הגזירה 

לגייס את בני הישיבות?

לבקשת גדולי תורה שליט"א, הננו בזאת להצביע 
כפי  מאבותינו,  בידינו  והמסורה  הפשוטה  הדרך  על 
וסרמן  אלחנן  רבי  הגה"ק  ע"י  בבהירות  שהובעה 
זצוק"ל, במאמרו "אומר אני מעשי למלך" )אות ט'( 

וז"ל:

"יש להבין ולידע, כי אף שבכל הארץ משפטיו 
ואין עוד מלבדו כתיב, אבל בשעה שמידת הדין 
לשטן  רשות  ניתנה  לפעמים  מאוד,  מתגברת 
שתי  שישנם  ונמצא  כביכול,  הקב"ה  נגד  ללחום 
מיני הנהגות: א( מעשה השם, ב( מעשה שטן. וכן 
הגזירות על ישראל הן בשני האופנים, ובכל גזירה 
הבחינה  וסימני  היא,  אופן  מאיזה  להבחין  צריך 
בזה, שאם הגזירה היא על הגופות כבימי המן, זוהי 
מעשה ה' ותכליתה היא להחזירנו למוטב, וגדולה 
הסרת הטבעת )מגילה יד.(, ובאופן זה אין מקום 
למלחמה והיא לא תצלח, אבל אם הגזירה היא על 
הנפשות ותכליתה היא להעביר ישראל על דתם 
אם  כי  ה',  מעשה  זה  אין  למוטב,  להחזירם  ולא 
מעשה שטן, וכדי להחליש כח השטן דרוש שישראל 
ימסרו עצמן להריגה, במלחמה ממש. ודוגמא לזה 
אנו רואין בימינו גזירות על ישראל בשתי מדינות 
שונות, כי גזירות האדומים הן מעשה שטן, לרחק 
ישראל מאביהם שבשמים, והמדינה האחרת היא 

להיפוך, לקרב בזרוע את הרחוקים.

בזה"ל:  ז"ל  ח"ח  בעל  קדוש  מפה  ושמעתי 
זיך  האבען  עס  בשעת  פארזעהן,  האבען  "יודען 
האבן  יעווסעקעס  די  פון  גזירות  די  אנגעהויבן 
יודען געדארפט ארויסגעהן געגען זיי אויף מלחמה 
אסאך  טאקי  וואלטען  עס  אמת  נפש.  במסירות 
שטן  פון  כח  דער  אבער  געווארען,  נהרג  יודען 

וואלט געווארען אפגעשוואכט. בשעת עס האט זיך 
אבער ניט געפונען ווער עס זאל זיך מוסר נפש 
געווארען  יעווסעקעס  די  זיינען  זיין אין מלחמה, 

שטארקער"1.

ולפי"ז בימינו אשר זרע עמלק מתגברים מאוד 
העצה  שטן,  מעשה  הוא  כי  ברור  והדבר  אצלנו 
האמיתית היא להילחם נגדם בזרוע ממש, במסירת 

להריגה". נפש 

)ועיי"ש בדבריו )אות ח'( שמדבר בענייני דיומא, 
ומבאר שזו הסיבה שהחשמונאים יצאו ללחום ביוונים 
במסירות נפש, ואילו מרדכי ואסתר רק צמו והתפללו, 
ואחשוורוש,  בהמן  נפש  במסירות  ללחום  יצאו  ולא 
משום שהיוונים גזרו להעביר על הדת, משא"כ המן 

גזר רק על הגופים(.

והן הן הדברים אשר הובאו לעיל בשמו של הגרא"מ 
שך זצ"ל אודות גיוס בני הישיבות:

 – לצבא  ללכת  גמור  שאיסור  תדעו  “רבותי, 
וצריך למסור הנפש על זה. כל אבא צריך לשמור 
ולהשגיח על ילדיו, כי איסור גמור לשלוח את בניו 
לצבא. תפרסמו בשמי ובשם כולם שאסור לשלוח 

הילדים לצבא – ואין להרשות להם לקחת”.

אך  הנ"ל,  הברורים  האמת  דברי  למרות  וכמובן, 
סכנת  שום  כאן  שאין  וברור  פשוט  הדבר  לענייננו 
נפשות, ורק קשיים תקציביים וכיו"ב בלבד, ואין ספק 
שעדיף לסבול קשיים גשמיים גדולים ולא לסכן את 

החרדי. הציבור  עתידו של 

יעזור השי"ת שנזכה לעמוד איתן מול כל המבקשים 
לעקור תורה מפינו ומפי זרענו חלילה, שלא נתפתה 
חלילה לשום גזירה ולא נבוא לידי שום פשרה, אלא 
ונזכה  ובאהבה,  באמונה  כולה  התורה  כל  את  נקיים 
במהרה לביטול כל הגזירות כולן בביאת משיח צדקנו 

בב"א.
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הסכנה המרחפת על עם ה' באה"ק
ברשות מרן ראש הישיבה שליט"א וברשות הרבנים ראשי הישיבות שליט"א וברשות אלפי הבחורים הלומדים 

ללמוד.  ימשיכו  ובס"ד  בארה"ק,  בישיבות 

היות ויתכן וישנם אנשים מסויימים )אינני מתכוון לנמצאים פה, רק כוונתי לאנשים ממקומות אחרים( שיאמרו לי 
מוסר מדוע יש לי רשות לדבר לעולם הליטאי, אז ברצוני להודיעכם במקום שאין מכירים אותו, שלמרות שלפי ההלכה 
אתרוג מורכב פסול ואסור לברך עליו, אך אנכי חצי חסידי וחצי ליטאי, שמי אמנם טייטלבוים, ודודי זקני היה מרן 
הרה"ק מסאטמאר זי"ע, אך אמי בזו"ר זכתה להיות הרבנית של הגאון הנודע רבי מרדכי פגרימנסקי זצ"ל, כמו"כ 
זכיתי להיות בן בית אצל הרבה מגדולי ישראל, הייתי רבות אצל הרב שך, למדתי בישיבת פוניבז' אצל הגאון רבי 

שמואל רוזובסקי זצוק"ל, וכן למדתי בישיבת בריסק אצל מרן הגרי"ד הלוי זצוק"ל.

מדובר בהחלטה 
אסטרטגית!
ברצוני לספר לקהל הקודש הנמצא פה, קצת את אשר 
על לבי, אם הייתי אומר כל מה שבליבי, מבטיח אני לכם 
שהייתה פורצת רעידת אדמה בעולם החרדי. והריני מודיע 

כאן שלא אזכיר בדרשה זו שם של שום אדם.

גזירת   של  הסכנה  מהות  את  לציבור  להסביר  ברצוני 
הגיוס המרחפת על עם ד' בארה"ק, אם אני יספר את כל 

יגמור. לא  אני  ההיסטוריה 

לפני כמה שנים החליטה המדינה בהחלטה אסטרטגית, 
שהם  ביותר  בכירים  צבא  מאנשי  באוזני  שמעתי  זה  ואת 
הממונים להכניס את הציבור החרדי בצבא, אני אצטט את 
הלשון במדוייק ששני אנשים מהבכירים ביותר בצבא אמרו 
"יש לנו את כל הכסף והזמן שבעולם ואת כל האנשים  לי: 
המתאימים עד שנגשים ונרגיל את הציבור החרדי שאין יותר 
תירוץ כזה שלומדים תורה ושישרתו בצבא כמו כולם". כך 
אמרו לי שני אנשים בכירים ביותר שהם הממונים בצבא 

לצורך מטרה זו.

משא כ"ק מרן  האדמו"ר 
מסאסוב שליט"א

במעמד עצרת 
תפילה וזעקה 
נגד חוק הגיוס
בהיכל 'בית מדרש גבוה'
שבלייקוואד, ארה"ב
ב׳ וישב, י״ו כסלו תשע״ט
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נו? אז שני אנשים אמרו זה לא סוף העולם, הם לא בעלי 
בתים על העולם.

ואני מדגיש עוד הפעם אני לא יגלה כאן שמות, אני יודע 
ששומעים, אני יודע ששומעים אותי בארץ ישראל, אני יודע 
שבוער אש גדולה ומנסים להשתיק כל מי שמבקש לדבר על 
כך ולגלות את האמת, לא רק שאני יודע אלא אני עצמי חלק 
מזה, גם אותי שרפו ונכוויתי באש )הטירור( הזה, אני יודע 
בדיוק מה התרחש כאן היום בלעיקוואד, אתם רק עכשיו 
כבר  זה  את  עובר  אני  אבל  שקורה,  מה  בעיניכם  ראיתם 

תקופה ארוכה, לא כל יום, אבל מתקופה לתקופה.

מה נשתנה?
לפני חמש שנים הקימו וועדה בשם "וועדת שקד" ושם 
החליטו שכל בני הישיבות ישרתו בצבא, ורק 1800 עילויים 
יישארו בישיבות, איך יבחרו את ה1800 עילויים זו בעיה של 
החרדים והם בעצמם צריכים לדעת איך להסתדר, יש לי 
פה העתק מהישיבה של אותה וועדה המכונה 'וועדת שקד' 
בשנת 2012 למניינם, שמופיע בו ציטוט מחה"כ של יהדות 
התורה שאמר: "רבותינו לימדונו שאם ייקחו בחור חרדי אחד 
בכפיה לשרת בצבא ביחד עם נשים דינו ביהרג ואל יעבור". 
ואותו חה"כ בחמש שנים אחר כך מצא דרך איך לפרוץ את 
הדרך ולדחות ולהקל בדבר. ואני שואל ומתמה מה נשתנה 

תשע"ב מתשע"ט?.

ואם מותר לי להביא מימרא בשם החזון איש ברצוני להגיד 
מה ששמעתי מיהודי ששמע בעצמו מפ"ק, ששאלוהו למה 
)כידוע שאצל החזו"א היה המזרחי  המזרחי טריפה כ"כ?, 
אסור וטריפה בתכלית, עד כדי כך שבמערכה של גיוס בנות 
היה ח"כ אחד של המזרחי בשם גדליהו משה גניחובסקי - 
שכוונתו הייתה לשם שמים, והראיה מבנו שנתגדל לראש 
ישיבה בישראל, - שהחזו"א קירבו ביותר, ועם כל זה היה 
שלך  שהחברים  מה  כלום  לשמוע  רוצה  לא  אני  לו  אומר 
'בדיעבד'  כל  הפך  "המזרחי  בלשונו  לו  והשיב  אומרים( 

ל'לכתחילה'".

אטימת אזנים
לרב  הולך  הוא  הלכתית  שאלה  לו  יש  כשיהודי  והנה 
שיפסוק לו האסור והמותר, ואילו כשיש לי שאלה אסור לי 

לשאול?. 

רבותי, אני מעיד כאן בתורת 'אם לא יגיד' שכבר כשנה 
יש  לשאול,  לי  שיש  ושאלות  קושיות  לשאול  רוצה  שאני 
בעניין  שונים  ומסמכים  החוק,  מלשון  העתקים  ידי  תחת 
זה,  וכן מסמכים וחוו"ד מעורכי דין בכירים ביותר, אמנם 
לא נותנים לשאול ולדבר על כך, פשוט סתימת פיות, )אף 
אחד לא שילם לי עבור שירותם ואני שילמתי להם מכיסי 
הפרטי. היה לי סיפור עם בני שיחי' שנסע למשך חמש שנים 
ללמוד בישיבה בלונדון מגיל חמש עשרה עד גיל עשרים 
ואז התחתן, והוא הלך עשרים פעמים ללשכת הגיוס וקיבל 
היתר יציאה לחו"ל, ואחרי שהתחתן בגיל עשרים התעוררו 
אנשי הצבא ובשבוע אחד גייסו אותו ונהפך לחייל, והיות 
אותו  פטרו  בצבא,  ישרת  לא  והוא  דם  שיישפך  שהבינו 

לבסוף אחרי מאבק משפטי ארוך ומתיש שניהלתי נגדם(.

אתם שוטים מופלגים...
אחד מעורכי הדין שהוא כהיום בעל תשובה שאבא שלו 
היה היועץ המשפטי של צה"ל, ואבא שלו אמר לי בזה הלשון: 
)ואצטט לשונו בעברית מכיוון שאני יודע שכל מה שאני 
ואני  בבני ברק,  כך  ולהגיב על  מדבר פה אצטרך למסור 
מוכן לעמוד ולהעיד בפני בית דין על כל מילה שאני אומר 
הפרטי  דעתי  מופלגים,  שוטים  אותכם, אתם  "מוכרים  פה( 
שמוכרים  לכם  תדעו  אבל  בצבא,  לשרת  צריכים  שכולכם 
אתכם, והם אנשים משלכם שיש להם אינטרס בזה, לך תברר 
זה מה ששמעתי מפיו לפני  מה האינטרס והסיבה שלהם". 
שנתיים לפני ימי החנוכה, ומאז התחלתי לאסוף ולברר כל 

מיני דברים שרציתי לשמוע ולדעת אודות הנושא הזה.

"רזי" ההסכם הקואליציוני
הגדולים  על  מדבר  שאני  לי  יגידו  זה  שאחרי  ומכיוון 
ברצוני להקריא פה הסכם שאף גדול לא ראה אותו, והלכתי 
הזה  ההסכם  את  ראו  אם  וביררתי  למשנהו  מאחד  בעצמי 
יהדות  שבין  הקואליציוני  ההסכם  והוא  שלא,  לי  ואמרו 
אלקין,  זאב  הזה חתמו  ועל המסמך  הליכוד,  לבין  התורה 
וזה  בנימין נתניהו, משה גפני, מאיר פרוש, יעקב ליצמן, 
לשון המכתב: "נוכח ההכרה בחשיבות לימוד התורה והואיל 

לפני כמה שנים החליטה המדינה 
בהחלטה אסטרטגית, ואת זה 

שמעתי באוזני מאנשי צבא בכירים 
ביותר שהם הממונים להכניס את 
הציבור החרדי בצבא, אני אצטט 
את הלשון במדוייק ששני אנשים 
מהבכירים ביותר בצבא אמרו לי: 

"יש לנו את כל הכסף והזמן שבעולם 
ואת כל האנשים המתאימים עד 

שנגשים ונרגיל את הציבור החרדי 
שאין יותר תירוץ כזה שלומדים 

תורה ושישרתו בצבא כמו כולם". כך 
אמרו לי שני אנשים בכירים ביותר 
שהם הממונים בצבא לצורך מטרה 

זו.
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ובכוונת הצדדים לקיים מאמץ עליון להגיע להבנות והסכמות 
מדיניות  הישיבות,  בני  גיוס  של  והמורכב  הטעון  בנושא 
הממשלה המוקמת בימים אלו תפעל ברוח המדיני שבמדינת 

מכסים  יגבילו  לא  היהודים 
התורה". ללומדי 

לצטט  ממשיך  שאני  ולפני 
כאן  יש  האם  לשאול,  ברצוני 
מישהו שיש לו מה להגיב נגד 
מה שציטטתי עד כאן?, והאם 
יודע  שאינו  מישהו  כאן  יש 
ללומדי  מכסות  כהיום  שיש 
הישן  שבחוק  נניח  התורה?, 
חרדים   2000 של  מכסה  היה 
בשביל  להעמיד  שצריכים 
הצבא האם אין זה סותר למה 
יש  שאם  נניח  כאן?,  שנכתב 
לנושרים  רק  הכוונה  מכסות 
את  ארחיב  הזה  נושא  )שעל 
האם  אבל  מעט(  עוד  הדיבור 
ללעיקוואד  כאן  הגיעו  לא 
בשביל מגבית ל'קרן ההסעות' 
שהיא  העצמאי,  החינוך  של 
באמת מצוה גדולה עד למאוד, 
הילדים  אותם  הם  מי  אמנם 
האם  המדובר?,  שעליהם 
ספרדים  פרענקים  כמה  לא 
או  חילונים  חצי  )כלשונם( 
ובשבילם  לגמרי,  חילונים 
הכח  בכל  לפעול  צריכים 
מכיוון  הסעות  להם  ולסדר 
יגיעו  לא  ההסעות  שבלי 
ללמוד במקומות התורה, האם 
הם אינם נחשבים כנושרים?, 
לפעול  לנו  יש  למה  ובכלל 
מה  תשובה  בעלי  ולעשות 

הצורך בכך? אם בכל מה שנוגע לשמד ממש בפועל אין אנו 
צריכים לדאוג בשביל נושרים וכדומה?, ולא רק שלא לדאוג 
עבורם אלא פשוט יש איסור חמור לעורר ולדבר על כך.

נאמר לי ע"י אחד מראשי 
ראש  לנו  יש  כי  הישיבות 
בא"י  טוב  כ"כ  ממשלה 
שלא  שנה  שבעים  שכבר 
היה מצב טוב כזה במדינה. 
הנוסח  את  שמעתי  בעצמי 
הגדולים  אחד  מפי  הזה 
שאמר לי את זה, והוא צודק, 
ראש הממשלה בעצמו אומר 
"במדינת היהודים לא יכנס 
לימוד  בשביל  לכלא  יהודי 
תהיה",  לא  היה  התורה 
במסיבת  כשהופיע  היה  זה 
הדברים  ואמר  עיתונאים 
האלו. אמנם יש בעיה בדבר, 
בקריאת  אמשיך  כך  ועל 
הקואליציוני:  ההסכם 
שירות  וחוק  "ומאחר 
הביטחון אשר נחקק בי' אדר 
השאר  בין  כלל  תשע"ד  ב' 
מגבלות כמותיות יהיה צורך 
הביטחון  שירות  יסוד  לתקן 
מתן  יכלול  שהחוק  באופן 
לפי  הביטחון  לשר  סמכות 

המקצועי". דעתו  שיקול 

ההסכם:  ממשיך  וכך 
"מבלי לפגוע בהאמור צה"ל 
יבחן דרכים ותנאים לפיתוח 
מסגרות ומסלולים מתאימים 
חלק  של  לצה"ל  לשירותם 
כגון  החרדי  הציבור  מבני 

אחד מעורכי הדין שהוא כהיום 
בעל תשובה שאבא שלו היה 

היועץ המשפטי של צה"ל, ואבא 
שלו אמר לי בזה הלשון: )ואצטט 
לשונו בעברית מכיוון שאני יודע 
שכל מה שאני מדבר פה אצטרך 

למסור ולהגיב על כך בבני 
ברק, ואני מוכן לעמוד ולהעיד 
בפני בית דין על כל מילה שאני 

אומר פה( "מוכרים אותכם, 
אתם שוטים מופלגים, דעתי 

הפרטי שכולכם צריכים לשרת 
בצבא, אבל תדעו לכם שמוכרים 
אתכם, והם אנשים משלכם שיש 
להם אינטרס בזה, לך תברר מה 
האינטרס והסיבה שלהם". זה 

מה ששמעתי מפיו לפני שנתיים 
לפני ימי החנוכה, ומאז התחלתי 
לאסוף ולברר כל מיני דברים 
שרציתי לשמוע ולדעת אודות 

הנושא הזה.

מתוך ההסכם הקואליציוני סעיף 33

״שאלתי חמש גדולים אשר הם חברים במועצגה"ת 
אם ראו כבר את ההסכם הזה, והשיבו שלא...״



3435 3435

הורדת גיל הפטור משירות צבאי לשיעור גדול מבני הישיבות 
להשתלב  בכך  שבחרו  לצעירים  לאפשר  כוונה  מתוך 

הכשרה  שיוכשרו  בתוך  העבודה  במעגל 
מסלולים  במסגרת  מינימלית  צבאית 

מתאימים כגון פלוגת השדה והכל 
הצבא". אפשרות  פי  על 

כל זה הוא מהסכם הנ"ל.

ההסכם  את  עשה  מי 
הזה?, לפיד?, ליברמן?, 
לא  הערבים?,  מרץ?, 
הוא  זה  הסכם  ולא, 
שהנציגים  מסמך 
התורה  ביהדות 
ואני  עליו.  חתמו 
דברי,  על  חוזר 
חמש  ששאלתי 
הם  אשר  גדולים 

במועצגה"ת  חברים 
אם ראו כבר את ההסכם 

איני  שלא.  והשיבו  הזה, 
מדבר ח"ו על גדולים, אבל 
קטנים. על  מדבר  כן  אני 

שסיכמו  ההסכם  פי  שעל  והיות 
מי  לכל  לאפשר  הם  צריכים  ביניהם 

באו  לכן  הפרעות,  בלי  בישיבה  ללמוד  שרוצה 
כמענה בחוק הישן במכסות של כמה אלפים בשלש שנים 

הראשונות ולאחר מכן בשלש שנים הבאות להוסיף קצת 
הסתגלות  כשנות  השנים  אלו  שיהיו  כדי  המכסות  על 
ולשירותיו  לצבא  יסתגל  החרדי  שהציבור 
חדש  חוק  יעבירו  השנים  שש  ולאחר 
הישיבות  בני  בנושא  בכנסת 

יהיה. שיהיה  ומה 

את מי 
מרמים 
אם לא 
את 
עצמנו?
לשקר  שרוצה  מי 
מפחד  ואיני  ישקר, 
מאת  רק  אחד  מאף 
אני  לבדו,  השי"ת 
ח"כים  שני  הזהרתי 
שנה  חצי  התורה,  מיהדות 
הבג"ץ  של  הפסק  שיצא  לפני 
מבית  שלי  המקור  את  לי  היה 
המשפט, וקראתי אלי את אחד מחה"כ 
לי  והיה  לו שזה מה שיהיה הפסק  ואמרתי 
מקור מוסמך ומבוטח על כך והוא צחק ממני, והסיפור 
הזה היה אחרי פסח לפני שנתיים, ובאלול כאשר יצא פסק 

ודבר 
זה הוא אינו 

מהתיקונים בחוק עליהם הם 
מדברים, ועל פרט זה הם מסכימים 

להתפשר שיישאר בפנים החוק, ורק 
בקטע של התקציבים יש להם בעיה, ואף 
שיתכן שהבחור לא יופיע בישיבה משום 
סיבה רפואית, או אפילו שיתאחר קצת 

מסיבה של רפיון וחוסר חשק קצת בלימוד 
שהוא דבר הרגיל בישיבות, ואם לא 
יופיע שלש פעמים בעת הביקורת 

יוסר ממנו מיד המעמד של 
בן ישיבה. 
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כך,  על  עונה  אתה  מה  לו  ואמרתי  אותו  קראתי  הבג"ץ 
ותשובתו היתה "אין מה לפחד, רבי, אנחנו כבר נסתדר, הם 
יפסלו את החוק ונסדר חוק חדש ונגיש את זה וגם את זה הם 
יפסלו, וכך נרוויח זמן ונסובב את ההגה כל הזמן הלאה", 
את  צמצמתי  שאני  הוא  לבינו  ביני  שהחילוק  לו,  אמרתי 
מוחי וקראתי את כל הפסק בעיון ואתה לא. ופירוש הדברים 
וממועצת  מהמועצגה"ת  תובעים  שהם  הוא  שם  הנכתבים 
ושירות  התורה  שלימוד  ישראל  לכלל  שיסבירו  החכמים 
בצבא הוא ערך שוויוני רח"ל, ובפסק דין הזה הסתובבתי אצל 
גדולי עולם והראיתי להם אותו בהסברה שהם יצטרכו להגיד 

או בעת שיחות מוסר  הדברים לציבור בס"ג 
אותם. הרעיד  והדבר 

מבקשים  שהם  החוק  וזהו 
שכתבו  אלו  בימים  לחוקק 

אלו  דברים  שמה 
פה  לי  ויש  בפירוש, 
שהוציא  מסמך 
המשפטי  היועץ 
שמעיד  לממשלה 
על כך, והמפשרים 
שמתיימרים כאילו 
כלל  את  להציל 
אומרים  ישראל 
עושים  שהם 
בחוק,  תיקונים 

מכיוון  שקרנים  והם 
הזה  בחוק  שמפורש 

ש'כל'  להגיע  שמטרתו 
לגיל  בהגיעו  חרדי  בחור 

שמונה עשרה יתגייס לצבא, 
ועל המטרה הזאת לא יקבלו שום 

פשרות, ולכן הם מאריכים את הזמן כדי 
לתת זמן סביר שיוכלו להוציא את הדבר הזה מן 

הפועל. אל  הכח 

להיכן מוביל הבג"ץ 
באמת?
ועל חוק הזה כותב היועץ המשפטי לממשלה ששמו אביחי 
מנדלבליט, שכמובן הוא נושא כיפה לראשו, שהוא לא יוכל 
להופיע ולהגן בבג"ץ על חוק זה מכיוון שהחוק כמתכונתו 

הנוכחית לא ירצה את הבג"ץ מפני שתי סיבות עיקריות: 

א, משום שהבג"ץ תובע שוויון בנטל וכאן הרי אמורים 
להגיע רק לכדי ששים אחוז מהציבור החרדי ]ראה טבלת 
בעמוד  המוצגת  המדוקדקת'  העבודה  'תוכנית 
מוחלט ששיעור  שוויון  לא  עדיין  שזה   ,]8
עומד  החילוני  בציבור  המתגייסים 
על שמונים ושש אחוז, ועל כן הוא 
את  שמעבירים  שלפני  תובע 
החוק וכדי שהבג"ץ לא יפסול 
עכשיו  צריכים  בשנית  אותו 
של  ההדרגה  את  להשלים 
לכדי שמונים  עד  המכסות 
מספיק  ולא  אחוז,  ושש 
בהדרגה  עלו  שכבר  מה 
של עשרים שנה עד לכדי 
ששים אחוז, שזאת אומרת 
שמכל  מה  מספיק  שלא 
את  שיסיימו  בחורים  מאה 
הישיבה לצעירים של פוניבז' 
כבר יהיו ששים מהם שיתגייסו 
של  קטנה  מישיבה  וכן  רח"ל, 
וכדומה  וכדומה  מגור,  וכן  בעלזא, 
החרדי,  הציבור  של  הישיבות  מכל 
מכל  החרדי  הציבור  של  השכבות  ומכל 
מאה בחורים שיגיעו לגיל שמונה עשרה יתגייסו 
ששים, היל"ת, וצריכים לראות ולמלאות את המכסות עד 

ושש. שמונים  של  לשיעור  שיגיעו 

והמפשרים 
שמתיימרים כאילו 

להציל את כלל ישראל 
אומרים שהם עושים תיקונים בחוק, 

והם שקרנים מכיוון שמפורש בחוק הזה 
שמטרתו להגיע ש'כל' בחור חרדי בהגיעו 

לגיל שמונה עשרה יתגייס לצבא, ועל 
המטרה הזאת לא יקבלו שום פשרות, ולכן 

הם מאריכים את הזמן כדי לתת זמן 
סביר שיוכלו להוציא את הדבר 

הזה מן הכח אל הפועל.

ואני שואל כאן את הציבור הק', האם סכנות אלו הטמונות בחוק 
איום זה שהצגתי כאן הם סכנות אמיתיות או איזה המצאות שטויות 

או שקרים?, והאם דברתי כאן איזה קנאות?. 

אני מבקש כאן את עזרת הציבור, הסתובבתי אצל גדולי ראשי 
הישיבות כשברצוני להקשות קושיות אלו עם המסמכים שבידי ולא 

נתנו לי רשות להיכנס, וגם אצל חלק מהח"כים ניסיתי וביקשתי 
להיפגש איתם, וקיבלתי את תשובתם שאינם רוצים לראות את פני.
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העליון  משפט  בית  של  דין  שבפסק  ב, 
מספיקה  לא  לבד  הצבאי  שהשירות  מופיע 
החול  לימודי  הכנסת  את  ותובעים  אותם 
קטנה  בישיבה  רק  ולא  גדולה  בישיבה 
)שעל דבר זה נסגר ישיבת וואלאז'ין( שהרי 
שיגיע  שבחור  ובמידה  כלום  ילמדו  לא  אם 
לצאת  ירצה  יותר  או  וחמש  עשרים  לגיל 
לשוק העבודה לא יהיו שום כלים בידו איך 
)עפ"ל(,  כלום  לומד  שאינו  מכיוון  להתחיל 
והרבנים אינם מניחים לציבור להתקדם בכך 
ואוסרים  באינטרנט  הגלישה  את  שאוסרים 
את הטלפון הסלולרי ומתגדלים כבורים בלי 
שום ידע בסיסי, )וכמדומה לי שכל הישיבה 
באווירה  יכשלו  שלא  כדי  רק  נבנתה  כאן 
הזאת שהייתה אז בארה"ב שצריכים מקודם 
ללמוד איך להתפרנס ואח"כ נראה מה וכמה 

ללמוד(.

הפרסום 
בעיתון 'המודיע'
 ברצוני לציין כי דבר זה הוא בבחינת "רוח 
מנדלבליט,  המשפטי  היועץ  מצד  הקודש" 
שהוא יודע שבחוק מופיע שהציבור החרדי 
ולהעבירם  מבניו  אחוז  ששים  לתת  אמור 
לא  חרדי  עיתון  באף  שהרי  הצבאי,  למולך 
הופיע הדבר, ובהכרח שזה סוד צבאי, שהרי 
לכולנו יש ילדים ואף על פי כן אין לנו את 
בוחשים  אשר  את  לדעת  המינימלי  הזכות 

בנינו. חשבון  על  בקדירה 

רק לאחרונה הופיע בעיתון ׳המודיע׳ מאמר 
תחת השם אחד הרבנים ששם נכתב הדבר 
)ראה מסגרת(, ואכן מאמר זה גרם מהפיכה 
הפרסום ב׳המודיע׳, יום ו׳, א׳ בכסלו תשע״טוטלטלה עזה בעולם. וברצוני שתבינו שאני 
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לשער  יכול  אחד  כל  אבל  ומה,  מי  יותר  לפרט  יכול  לא 
בעצמו שאם המאמר בבירור החוק החדש נתפרסם בעיתון 
׳המודיע׳ פירושו שהדבר בא בשליחות כמה מגדולי ישראל 

שהבינו כי באו מים עד נפש.

המצב לאשורו! 
במילים  להסביר  רוצה  אני  מקודם  רק  לסיים,  ברצוני 

לעשות. יש  ומה  בחוק  הטמונה  הסכנה  את  קצרות 

בחוק מופיע שעל כל בחור )מה40% הנשארים לפליטה( 
המבקש לקבל את הדיחוי 
ארבעים  ללמוד  עליו 

בשבוע.  שעות  וחמש 

הרי  הדין  שמן  באמת 
בו  והגית  אומר  הכתוב 
מספיק  ולא  ולילה  יומם 
שעות,  וחמש  ארבעים 
פעם  אמרתי  אני  אבל 
בשיחה לבחורים שהקטע 
לי  שיש  קשה  היותר 
הוא  שתיקנו  בתפילות 
בתפילת מעריב שהנוסח 
בדברי  'ונשמח  הוא 
וכידוע  תורתך',  תלמוד 
מאמרו של הגאון זללה"ה 
היא  בחג  שהשמחה 
מהמצוות הקשות ביותר, 
בלב  שמחה  להחדיר  כי 
קשה  דבר  היא  האדם 
שכבר  למי  ואכן  ביותר. 
זכה ונתקיימה בו תפילה 
זו אינו קשה כלל בשבילו 
וחמש  ארבעים  ללמוד 
למי  אבל  בשבוע,  שעות 
לכך  זכה  לא  שעדיין 
הקשים,  מהדברים  הוא 
בישיבה  והמשגיחים 
כלל  לעבוד  יצטרכו  לא 
ילמדו  הבחורים  כל  אם 
וחמש  ארבעים  בהתמדה 
והוא  בשבוע,  שעות 
בחינת גן עדן ממש, ותם 
בחובת  הוויכוחים  עידן 
ובשיחות  המוסר  לימוד 
וכל  בישיבות,  המוסר 
מי  על  יתנהלו  הישיבות 
תשע  שמשעה  מנוחות, 
וחצי  אחד  עד  בבוקר 

בצהריים ומשעה שלש עד לשבע וחצי בערב וכן בסדר ג' 
משעה שמונה עד עשר וחצי ישבו כל הבחורים על מקומם 
יושב, וכל אחד  וילמדו בהתמדה גדולה, ובתוך עמי אנכי 
יודע טוב שזה לא עובד ככה. ובוודאי שכוונתם לתקן את 
הדור, והם יופיעו בביקורת בישיבות שלש פעמים בכל זמן, 

ובאם ימצאו שלש פעמים שבחור לא הופיע בישיבה בשעת 
ישיבה. בן  של  המעמד  את  לו  יורידו  הביקורת 

ודבר זה הוא אינו מהתיקונים בחוק עליהם הם מדברים, 
ועל פרט זה הם מסכימים להתפשר שיישאר בפנים החוק, 
שיתכן  ואף  בעיה,  להם  יש  התקציבים  של  בקטע  ורק 
שהבחור לא יופיע בישיבה משום סיבה רפואית, או אפילו 
שיתאחר קצת מסיבה של רפיון וחוסר חשק קצת בלימוד 
שהוא דבר הרגיל בישיבות, ואם לא יופיע שלש פעמים בעת 

הביקורת יוסר ממנו מיד המעמד של בן ישיבה. 

יודע  שלא  ולמי 
אפרט  הביקורת  סדר 
שני  שבאים  במקצת, 
אנשים ואחד מהם נכנס 
בפנים והשני עומד ליד 
הדלת וכל העם נעמדים 
כעדר  לפניו  ועוברים 
ולא משנה אם  כבשים, 
או  שיעור  באמצע  זה 
או  התפילה  באמצע 
באמצע לימוד, וכל אחד 
ולהציג  לעבור  צריך 
תעודת זהות כמו בשדה 
זה  ודבר  התעופה, 
ואת  שעות,  כמה  לוקח 
יבצעו  הזאת  הביקורת 
פעמים,  שלש  זמן  בכל 
יש  כאלו  זמנים  ועל 
לא  שעדיין  שאומר  מי 
כאלו  טובים  זמנים  היו 
וזה  המדינה.  קום  מאז 
הוא חלק מפרטי החוק 
נמסר  כאילו  שהוא 
הם  ועוד  הגבורה,  מפי 
שבחקיקת  מתיימרים 
חוק נורא זה הם הולכים 
להציל את קיום התורה 

בישראל.

את  כאן  שואל  ואני 
האם  הק',  הציבור 
הטמונות  אלו  סכנות 
בחוק איום זה שהצגתי 
כאן הם סכנות אמיתיות 
המצאות  איזה  או 
שקרים?,  או  שטויות 
והאם דברתי כאן איזה 

קנאות?. 

כאן  מבקש  אני 
הישיבות  גדולי ראשי  אצל  הציבור, הסתובבתי  עזרת  את 
כשברצוני להקשות קושיות אלו עם המסמכים שבידי ולא 
ניסיתי  מהח"כים  חלק  אצל  וגם  להיכנס,  רשות  לי  נתנו 
שאינם  תשובתם  את  וקיבלתי  איתם,  להיפגש  וביקשתי 

פני. את  לראות  רוצים 

דיברתי עם אחד הרבנים שלהם 
שם ואמר לי שהם סיכמו ביניהם 
דברים נסתרים עם שר הביטחון 

שאסור לפרסמם, ועל כן לדאבונו 
אין ביכולתו להשיב לי שום 

תשובה על כל שאלותיי, אבל 
אני יכול לישון רגוע והכל בסדר, 
כמובן שאין מן הצורך להרחיב כי 
אין בדברים אלו כל ממש, וכל בר 

בי רב מבין לאישורו כי למעשה 
מה שקובע הוא החוק, ולא 

הסודות הצבאיים שכביכול סיכמו 
עם שר הביטחון, וכל הרואה 

נכוחה יראה כי כל העניין הנ"ל 
הוא החלטה אסטרטגית ולא סתם 

איזה נוסחה בחוק, אבל למעשה לא 
עברו שש עשרה שעות מאז אותה 
שיחה והוא התפטר ממשרתו עם 
כל הסודות וההסכמים שסיכמו, 

והכל הלך עם הרוח.
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הדמגוגיה!
ומה יקרה אם לא יעבירו את החוק?

הם באים בטענה ומטילים אימה על הציבור שהרי לפי 
דחיית  חוק  להיפקע  עומד  זה  שבוע  בסוף  הבג"ץ  קביעת 
על  גיוס  חובת  ותחול  הישיבות  בני  של  בצה"ל  שירותם 
כולם, ולכן חייבים למהר ולחוקק את החוק החדש בבחינת 
הרע במיעוטו ולהסכים בהסכמה חרדית מלאה על וויתור 

מלא של כ60% מבני היהדות החרדית לשמד רח"ל.

אבל המציאות האמיתית הוא, א. שאחרי ביטול ופקיעת 
חוק טל ע"י הבג"ץ כבר היה מציאות כזאת, וכשנתיים ימים 
הצבאית  המשטרה  את  ראינו  ולא  חדש,  חוק  נחקק  שלא 
פושטת על הישיבות הק' וממלאים את בתי הסוהר ברבבות 
בני ישיבות, ב. הרי הם עצמם אומרים ומודים בפירוש שאין 
ביכולתם לגייס את הציבור החרדי בכפייה אלא אך ורק על 
ידי הידברות, הסכמות, והסתגלות איטית של הציבור החרדי 
ובהסכמתנו  מרצוננו  שאנו  בעולם  הנשמע  השמד,  לצבא 
לשמד  ישראל  מכלל  גדול  חלק  על  מראש  ונוותר  נצהיר 
ואבדון בטוח רח"ל רק בגלל אי נעימות וחשש מסנקציות 
לבני  שמותר  חושבני  הזה?  כדבר  הנשמע  ואחרות,  כאלו 
נפש  במסירות  ללמוד  זה  נסיון  עם  להתמודד  הישיבות 
כפשוטו, ואין הפירוש שצריכים להתעמת עם מישהו ולתת 
שכלל  תווכח  הממשלה  שאם  הוא  הפירוש  וכדומה,  מכות 
בידי  ובמסי"נ,  הכח  בכל  נפשו  על  עומד  החרדי  הציבור 
לא  שהח"כים  רק  זה,  עם  להסתדר  איך  הדרכים  הממשלה 

ירגישו עצמם כ"כ בנוח מכך.

פטומי מילי!
דיברתי עם אחד הרבנים שלהם שם ואמר לי שהם סיכמו 
ביניהם דברים נסתרים עם שר הביטחון שאסור לפרסמם, 
לי שום תשובה על  ביכולתו להשיב  אין  כן לדאבונו  ועל 
כל שאלותיי, אבל אני יכול לישון רגוע והכל בסדר, כמובן 
שאין מן הצורך להרחיב כי אין בדברים אלו כל ממש, וכל 
בר בי רב מבין לאישורו כי למעשה מה שקובע הוא החוק, 
הביטחון,  שר  עם  סיכמו  שכביכול  הצבאיים  הסודות  ולא 
הוא החלטה  הנ"ל  כל העניין  כי  יראה  נכוחה  וכל הרואה 
אסטרטגית ולא סתם איזה נוסחה בחוק, אבל למעשה לא 
התפטר  והוא  שיחה  אותה  מאז  שעות  עשרה  שש  עברו 
ממשרתו עם כל הסודות וההסכמים שסיכמו, והכל הלך עם 

הרוח.

מה גדול כוחכם!
אותי  שהסמיכו  הדור  גדולי  מטעם  כשליח  לכאן  באתי 
לבקש את עזרת אחינו בני ישראל שבגולה, שתדעו ברור 
כשתודיעו  בידכם  שיש  הכח  גדול  מה  מבינים  לא  שאתם 
בא"י שלפי הבנתכם עומדים לפני סכנה איומה, ולדאבוננו 
במקום שיתאחדו כל הציבור החרדי בא"י ויודיעו לשלטונות 
שאין אנו מוכנים לשום הסכמים ופשרות בענין חמור זה 

בחיפוש  עסוק  אחד  כל  קיומנו,  עתיד  כל  תלוי  בו  אשר 
ואין  רשע  הוא  שהשני  ובהסברה  ובמחלוקת,  כבוד  קצת 
כוונתו לשם שמים, וביני לביני המצב של כלל ישראל נופל 
הנכונים שם  בידכם הכח ללחוץ על הכפתורים  ומתפרק, 
בא"י שיתחילו לעבוד ולפעול להצלת כלל ישראל, והראיה 
מכל הסערה שנוצר פה היום בעקבות הכינוס הזה, והפחד 

שלהם מכך, ומזה תראו ותתבוננו גודל הכח שלכם.

אני עומד כאן ומשמש כפה לכל בני הישיבות בארה"ק 
וכפה לכל אלו שהסמיכו אותי לבוא  המבינים את המצב, 

בפניכם. ולדבר  לכאן 

ובדווקא לא סיפרתי כאן אף סיפור אחד, בגלל שעל כל 
סיפור יש להם ק"ן תירוצים, הבחור היה אשם, הוא היה 
יום נוסף בחו"ל יותר מהמותר לפי החוק, לא התייצב בזמן, 
מיני  כל  ועוד  העו"ד אשם,  או  כל המסמכים,  לו  היה  לא 
אנשים שאשמים בדבר, אבל אף אחד מהם לא אשם לא וועד 

הישיבות ולא אף אחד. 

תרעישו עולמות, וחוץ מאמירת תהלים בבית מדרש יראה 
כל מי שביכולתו להודיע בא"י שמי שיש בידו להציל את 
רק  יעזור,  כה  בין  הרי הקב"ה   - מציל  ואינו  בא"י  המצב 
"אם  המלכה:  לאסתר  הצדיק שאמר  מרדכי  בדברי  נסיים 
ליהודים  יעמוד  והצלה  רווח  הזאת  בעת  תחרישי  החרש 
ממקום אחר וגו' ומי יודע אם לעת כזאת הגעת למלכות", 
התורה בא"י לא תדעך וקול התורה לא יפסק, בעזהשי"ת.

הבחורים  כל  את  לקחת  שאפשר  שהוא  מי  בדעת  וכי 
לשמוע  ברצונכם  אם  בצבא?,  שישרתו  פוניבז'  מישיבת 
תשובתי על שאלה זו, אני אומר, כן, בהחלט שכן, אני יודע 
את הדרך שיש באפשרותם לעשות את זה ממה שהם עצמם 
אמרו לי את זה, וחושבני שלא יאסרו אותי בכלא על מה 
שאני ימסור לכם את הסוד כמגלה סודות צבאיים, ברצוני 
מפוניבז',  אחד  בחור  בכלא  כשיאסרו  יעשו  מה  לראות 
כדי  ישיבה  בן  מעמד  את  להם  ויורידו  ממיר,  או  מחברון 
להרתיעם ולשבור את כוחם שיסגירו את עצמם לצבא, האם 
ההוא  לבחור  יסבירו  רק  שלא,  בוודאי  זה  להפגין?,  יצאו 
שהוא נתפס כקרבן ציבור, וכמו שיש חטאת הציבור יהיה 
דבר כזה שיקרא קרבן ציבור, וברצוני לספר לכם חדשות 
שדבר הזה כבר קרה, ואתם לא יודעים מזה בשביל שיש 
כאלו שלא רוצים שתדעו, ואין צריכים לחכות מה שיהיה 
דיחויים   )783( ושלש  ושמונים  מאות  שבע  יקרה,  זה  אם 
נפסלו בשנה הנוכחית בלי שום הסבר לבחורים ואברכים 
שלא היו בחו"ל ואינם עובדים בשום מקום, רק שאחד מהם 
יתום, ואחד מהם אמו ספרדייה, ועל אחד ביררו שהוא קצת 

חלש והורידו ממנו את המעמד, וכדומה.

אבל אנחנו יודעים שהתורה לא תשתכח מישראל, והשי"ת 
בוודאי יעזור שנינצל מסכנה זו, ויעזור השי"ת שתזכו שיהיה 
לכם חלק בהצלת התורה שנזדמן לפניכם כעת, וההצלה הזו 

אינה פחותה בערכה מהצלת התורה שנעשתה בשאנחיי.

יעזור השי"ת שנתראה ביחד בבריאות השלימות בשמחות, 
ונשמע מכם בשורות טובות, וביחד נלך בקרוב לקבל פני 

משיח צדקינו במהרה בימינו אמן.
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טבת תשע"ט לפ"ק
ארץ הקודש תובב"א

שים לב!
מסמך זה שהנך מחזיק בידך בזה הרגע, עשוי ביום 

מן הימים להפוך למסמך היסטורי בעל ערך רב...

הוא עשוי לשמש בעתיד – בשנת ה' אלפים תת"ד 
)דהיינו בעוד כעשרים וחמש שנה מהיום שנת ה' 

אלפים תשע"ט( – כ'חומר בסיס' עבור ה'חוקרים' את 
היהדות החרדית המפוארת לשעבר...

בידנו הדבר!
אם עכשיו לא נתעשת להזדרז ולטכס עצה, אזי 

בעוד כעשרים וחמש שנה עתידה לצוף חלילה 
'שאלה מנקרת' בשמי עולם המחקר: "כיצד עלה 

בידיהם של קברניטי המדינה לשנות את מהותו של 
הציבור החרדי, להביא לגיוסו לצה"ל של רוב בניו, 

ולהחדיר בו כל כך את התפיסות הגוייות של העולם 
המערבי, והכל תוך זמן כה קצר של עשרים עד 

שלושים שנה בלבד"??

או אז, מסמך זה עתיד לגלות את הסודות, השיטות, 
התכסיסים, האסטרטגיה והשקט התעשייתי, 

ששימשו אותם בכדי להפיק את זממם...

היו לא תהיה!!
עוצו עצה ותופר, דברו דבר ולא יקום כי עמנו קל!

פרטים בפנים...


